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I Z  V S E B IN E :
—  Dopust je  tvo j in m oj -  

p o č itn išk i dom pa je  od vseh nas

—  Tudi problem e s področja  športa  
m oram o reševati
s skupn im i m očm i

—  Izva jam o  zakon o združenem  delu

—  S rečan je  z „A braham om ”

Vrhovni komandant naših oboroženih sil tovariš Tito na jahti »Jadranka«

GOVOR TOV. TITA  M O R N A R JEM  IN O FIC IR JEM  JUGOSLOVANSKE MORNARICE
£  Ob 35. obletnici Jugoslovanske vojne mornarice

»T ovariši m o rn a rji, p o d 
o fic ir ji, o fic ir j i in  a d m ira 
li naše  m la d e  jugo slo va n 
sk e  m ornarice!

Z ares s e m  srečen , ke r  
se  m i je  p o n u d ila  p rilo ž
n o st, da  va s  o b iščem  in  v i
d im  vaše  delo  in  va š  na
p red ek .

N aša  m o rn a rica  je  eden  
n a j m la jš ih  rodov naše v o j
ske , u s tva r ja la  se  je  v  p ro 
ce su  ve likega  narodno-os-  
vobod ilnega  bo ja , ka k o r  
so  ob te m  času  na sta ja li 
tu d i n a ši d ru g i rodov i vo j
ske: peh o ta , to p n iš tvo , le
ta ls tvo  in  drugi.

D obro  se  sp o m in ja m , ka 
ko  sm o  se  le ta  1942 pogo
va r ja li v  G lam oču  o naši 
m orn a ric i. M orda  so  ted a j 
m nog i, k i  n iso  p o zn a li na 
šega človeka , našega bor
ca, vičleli n ek a kšn o  avan
tu ro  v  tem , ■ ka r  sm o  ta k 
ra t p r ip ra v lja li na  Jadran
s k e m  m o r ju , k je r  je  go
sp o d a ril neva ren  in  m o 
čan  o ku p a to r . Z a  človeka ,

k i n i p o zn a l jek len eg a  srca  
n a ših  lju d i, b i za res p o 
m en ilo  a va n tu ro  p r it i  s e m 
k a j z  le sen im i čo ln i zada
ja t i  so v ra žn ik u  resn e  u- 
darce. M i p a  sm o  verova 
li, da je  b il te d a j p o s ta v 
ljen  te m e lj  n a ši m o rn a ri
ci. V erova li sm o  teda j, da  
bo ta  naša  p rv a  m o rn a ri
ca, k i so  jo  se s ta v lja li sa
m o  lesen i čo ln i in  n e k a j  
m ož- ve n d a r  m o ž  Z jeklen  
n im  srcem , m og la  b iti ko s  
vsem  na logam , k i  so  b ile  
ta k ra t p re d  n jo , in  da bo  
na  to  iz rije zraslo  M očno  
la d je v je  ta k o , k a k ršn o  li
s t  reza  n a ši no v i fe d e ra tiv 
n i l ju d s k i  re p u b lik i Jugo
slaviji,

D anes im a m o  lju d i, ven 
d ar im a m o  še  vedno  le d e l  
tega, ka r  p re d s ta v lja  po 
m o rsk o  m o č  d ržave . T oda  
n a jva žn e jš i so  ve n d a r  le  
lju d je , žz m o čn o  vo ljo  in  
je k le n im  src em , k i so  p r i
p ra v lje n i za stav iti, v se  sv o 
je  n apore  v  delo  za  u stva -



GOVOR TOV. TITA  M O R N A R JEM  IN O FIC IR JEM  JUGOSLOVANSKE M ORNARICE

(N a d a lje va n je  s  1. s tr a n i)

r ite v  ta k šn e  m o rn a rice , k i  
bo  u s treza la  d ržav i, k a k r š 
na  je  naša  n o va  Jugosla 
vija .

N a še  oba le  so  ze lo  ve li
ke , ze lo  dolge. T u  je  m e ja .  
I n  to  m e jo  m o ra te  va ro 
v a ti p re d v se m  vi, m o rn a r
ji. O čitn o  je , d a  v a m  za
s ta v lja m o  za  se d a j tako -  
re k o č  še  nem o g o če  na lo 
ge, k e r  v a m  ne  d a je m o  te 
ga, ka r  je  p o tre b n o , da  bi 
jo  izpo ln ili, n e  d a je m o  
va m  lad ij, k i  v  re sn ic i po 
m e n ijo  p o m o rsk o  m oč. O b
l ju b l ja m  p a  va m , da  sm o  
trd n o  od ločen i, da  v a m  bo
m o  da li v  ro ke  sred stva , 
s  k a te r im i b o s te  m o g li za
res u č in k o v ito  va ro va ti in  
b ra n iti oba le  in  naše m e 
je  s  te  s tra n i.

S to j im o  na  v e lik e m  zgo
d o v in sk e m  ra zp o tju , ko  
sm o  konča li g ig a n tsk i boj, 
k i nas je  s ta l v e lik a n sk e  
č lo ve ške  žr tve , in  že  s to 
j im o  p re d  n o v im i v e lik i
m i na logam i, p red  zg ra d it
v i jo  naše  d ržave , ko  hoče
m o  u s tv a r iti  n e k a j b o lj
šega, k o t  sm o  im e li dosle j. 
S eved a  ta  d ruga  na loga  n i 
la žja  od  prve, k i  sm o  jo  
b ili izpo ln ili z  o sv o b o d itv i
jo  d rža ve  izp o d  o ku p a to r
ja , k a j t i  po leg  d rugega  m o 
ra m o  u s tv a r iti  tu d i našo  
v o ja šk o  silo , našo  m o rn a 
rico, ka r  te r ja  od  nas ve 
lik a n sk e  žr tv e .

T oda  k a j za h te va m o  od  
vas, v o d ite lje v  naše  m la d e  
m ornarice?  O d va s  za h te 
vam o, da  v zg o jite  k a r  n a j
več  n o v ih  ka d ro v . O d vas  
za h teva m , b o d ite  ču va rji 
t is t ih  s la vn ih  tra d ic ij na
še  m orn a rice , n a š ih  m o r
n a r je v , k i  so  še  n edavno  
ta k o re k o č  g o lo ro k i napa
da li je k le n e  so v ra žn e  ok-  
lopn ice, p re n a ša jte  te  s la v 
n e  tra d ic ije  na  p r ih o d n je  
rodove , n a  narašča j, k i  p r i
haja .

V  našo  m o rn a rico  bo  
p riš lo  m n o g o  s in o v  n a ših  
narodov. S p r e jm ite  j ih  in  
j ih  v zg a ja jte  p o  s la vn ih  
tra d ic ija h  n a ših  m o rn a r
je v , k i  so  p r in e s li našo  
s la vo  p o  š irn em  sv e tu . T e  
tra d ic ije  h o čem o  obvaro
v a ti in  j im  d a ti n o vo  ob
lik o  v  s lu žb i l ju d s k e  bla
g in je . To, da  se  že lim o  o- 
k r e p it i  in  oboro žiti, n i na 
p er jen o  p ro ti n ik o m u r , vse  
to  de lam o  za  b lag in jo  na 
š ih  n a ro d o v  in  n e  p ro ti  
svo b o d i d ru g ih  narodov, 
n iti  ne  p r o ti  n jih o v i sreči. 
G re sa m o  za  srečo  na ših  
n a ro d o v  in  za  u re d ite v  m i
r u  n a  sve tu , za  u trd ite v  
m iru  p ra v  tu k a j v  Jadra
n u , k i  j e  b il v s e k d a r  p rizo 
r išče  o sva ja ln ih  te žen j na

š ih  so sed o v , k i  so  š te li  
J a d ra n sko  m o r je  za  svo 
je  jezero . Ja d ra n sko  m o r
je  je  naše  k o lik o r  to  u- 
s tr e za  v e lik o s ti  in  m o č i na
še d ržave . T o liko  je  in  to 
liko  bo tu d i o sta lo  naše. 
T u jeg a  nočem o , ven d a r  tu 

d i — k a k o r  ved n o  govori
m o  svo jeg a  ne  dam o.

V i m o rn a rji, p o d o fic ir ji, 
o fic ir j i in  a d m ira li ju g o 
s lo v a n ske  m ornarice , p red  
v a m i je  v e lik a n sk a  naloga  
— v zg o jiti  no ve  ka d re , k i

bodo  zm o žn i u p o ra b lja ti 
so d o b n o  te h n iko , s  ka tero  
b o m o  o sk rb e li n ašo  m o r
narico.

Pri va šem  n a p o rn em  de
lu  va m  že lim  m n o g o  u sp e 
hov, k a j t i  od  vas m n ogo

za h te va m o . Ž e lim  v a m  o- 
bilo  u sp e h o v  in  sreče  p r i  
delu  za  b lag in jo  naše  d o 
m o v in e , za  s lavo  našega  o- 
ro žja , naše  no ve  jugoslo 
v a n sk e  a rm a d e  in  n o ve  ju 
g o s lo va n ske  m o rn a r ic e .«

S p lit , 27. ju li ja  1964

Z  Z A S E D A N JA  
D ELAVSKEGA 
SV ETA TGA

Delavski svet TGA se je 
sestal na 10. redni seji dne
1. septembra 1977. Raz
pravljal in sklepal je o 
naslednjih zadevah:
— sprejel je poslovnik de

lavskega sveta Tovarna 
glinice in aluminija 
»Boris Kidrič« Kidriče
vo,

— naročil je komisiji za 
uskladitev samouprav
nega sporazuma o zdru
žitvi v delovno organi
zacijo TGA z zakonom 
o združenem delu, da 
prouči odločanje dele
gacije delovne skupno
sti skupnih služb na se
jah DS TGA o zadevah,

(Nadaljevanje na 3. strani)

Iz tabele E in II. je razvidno, kako smo poslovali v 
mesecu avgustu in v obdobju I.—VIII. 1977.

Indeks 1977/1976 prikazuje odnos dosežene proizvod
nje napram proizvodnji v istem obdobju lanskega leta.
I. DINAMIKA PROIZVODNJE — INDEKSI FIZIČNEGA 

OBSEGA

D o s e ž e n oO b r a t  Plan -------- I----- ;------ ------mesečno kumulat. 77/76

A. G L IN IC A  
1. Iz lu že n o  
— julij 100 99 108 108
— avgust 100 102 107 110

2. K alcin irano
— julij 100 101 108 103
— avgust 100 105 107 106

B. A L U M IN IJ  
3. E le k tro liza  A  
— julij 100 95 99 99
— avgust 100 101 100 99

4. E le k tro liza  B
— julij 100 97 99 102
— avgust 100 98 98 101

5. L ivarna
— julij 100 95 97 102
— avgust 100 95 97 101

6. A n o d n a  m a sa
— julij 100 177 103 81
— avgust 100 96 124 75

II. PRIKAZ PORABLJENIH SUROVIN NA ENOTO — 
PROIZVODA — VIII/1977

Na 1 tono proizvoda Plan I n d e k s
avgust I—VIII/77

1. G L IN IC A  

A l h id ra t J I  AhO s

boksit 100 96 100
^  Na OH 100 97 107

para 100 92 89
— El. energija 100 95 93
2. A L U M IN IJ  

H ala  A
— glinica 100 100 100
— anodna masa 100 107 104
IS- kriolit 100 122 84
— Al fluorid 100 122 122
— El. energija 100 101 103

H ala  B
— glinica1 100 100 100
— anodna masa 100 104 99
— kriolit 100 88 84

JfvAl fluorid 100 97 104
— El. energija 100 102 101

3. A N O D N A  M A SA  

Z a  izvoz:
— petrolkoks 100 — 103
— katranska smola 100 — 93

Z a  d o m a čo  porabo:

— petrolkoks 100 104 103
—- katranska smola 100 94 95
— El. energija 100 92 86



•  Nezavidljive razmere v domu v Crikvenici —  Kritike vreden odnos do našega skupnega premoženja
Letošnji dopust in po

čitek v našem domu v 
Crikvenici sta me vzpod
budila k temu sestavku. 
Prav rad bi bil, da sestar 
vek najde več odmeva med 
vsemi namj in sproži šir
šo razpravo ali tudi pole
miko glede na moje ugo
tovitve, zaključke in vpra
šanja.
TGA

Z družino sem (tokrat 
prvič) nekaj več časa po
svetil ogledu vrste počit
niških domov, predvsem v 
Gajevem šetalištu, vse do 
Kačjaka. Razen ogleda do
mov, sem se zanimal tudi 
za hišne rede, cene, odno
se in drugo. Zelo neprijet
no sem bil presenečen s 
poznejšimi primerjavami 
med stanjem v našem do
mu im vsem v zvezi z njim 
in stanjem v ostalih po
čitniških domovih.

Vremenske razmere v 
prvih 2 do 3 dneh so mi 
razodele celotno sliko sta
nja v našem domu. Močan 
veter in nenehni nalivi so 
tako meni, kot ostalim čla
nom družine omogočili po
polno »aktivno rekreaci
jo«. Neprekinjeno smo, s 
krpami v rokah letali od 
okna do okna, od sobe do 
sobe, po hodnikih in stra
niščih ter črpali vodo, ma
šili luknje in preprečeva
li, da bi voda zatekajoč po 
stenah ne uničevala ople
ska, parketa, tapisona na 
stopnišču in podobno. 
Istočasno je jedilnica (bi
la je zaprta in zaklenjena) 
skoraj plavala v vodi in

je tovarišica Marija imela 
polne roke dela, da je poz
neje vse spravila v red.

V teh trenutkih (ko sem 
primerjal našo »počitniš
ko« stanje s situacijo v 
domovih »Žita«, Železarne 
Jesenice, EMA, Petrola, 
»Franje Kluza«) se mi je 
vsiljevalo mnenje, da za 
rekreacijo svojih delavcev 
in njihovih družinskih čla
nov nismo naredili skoraj 
ničesar. Daleč premalo so 
aranžmani s turističnimi 
agencijami za penzionsko 
vrednost minimalno 145,00 
do 190,00 din na dan za 
osebo. Kljub pet-mesečne- 
mu brezobrestnemu kredi
tiranju s strani delovne 
organizacije, štiričlanska 
družina delavca s popreč
nimi dohodki skoraj ne 
more prebiti 10 dni na 
morju. V kolikor k temu 
pripomnim, da je s tem 
omogočeno 10-dnevno 
»praženje« na soncu in 
občasno »namakanje« brez 
želje po organizirani ak
tivni rekreaciji — je pove
dano vse. Posamezniki si 
znajo urediti to aktivno re
kreacijo, ostale pa je po
trebno na to navaditi ter 
jih organizirano v njo 
vključiti.

Najbrž ne bom ugotovil 
ničesar novega, če povem, 
da le aktivnost (plavanje, 
veslanje, badminton, ping- 
pong), ob dobri hrani, psi
hični sproščenosti in dru
gačnem podnebju, lahko 
prispeva k večji regenera
ciji delavčevega organizma

in njegovih delovnih spo- Ugotovitve ali imamo vseh ali večine potrebnih 
sobnosti. možnosti za zadovoljitev pogojev najbrž niso tež

ke!? Menim, da je to ena 
izmed osnovnih nalog KSS, 
predvsem sociologa, psi
hologa in socialnih delav
cev (kaj še čakamo z za
sedbo delovnega mesta re- 
kreatorja?).

Ob vsem tem sé mi vsi
ljuje tudi razmišljanje, ka
ko se mi sami obnašamo 
do svo jeg a  počitniškega 
doma.

Televizor je ponovno po
kvarjen, neusmiljeno se 
trgajo rjuhe in brisače, 
protizakonito se ponujajo 
prenočišča tujim turistom, 
odnaša se inventar iz so
be v sobo, iz zgradbe v 
zgradbo ali celo domov. 
Mesec ali dva pred začet
kom sezone se zdramimo in 
začnemo razmišljati o po
pravilih, dopolnilu inven
tarja, najetju osebja, izde
lavi kalkulacije za oskrb
ni dan in podobno.

Nekateri izmed nas so 
v letošnji sezoni v celoti 
padli na izpitu samodisci
pline in samoodgovomo- 
stL Uživali so v izživljanju 
svojih otrok na kanaJniku 
TV sprejemnika, skrajno 
neodgovorno so se obna
šali do sk u p n e  la s tn in e  (in
ventarja) in se izživljali 
na račun članov našega  
ko lek tiv a , ki v Crikvenici 
čez celo leto skrbi za var
nost ter snažnost objek
tov in celotnega inventar
ja ter za zakonito poslova
nje.

Z  zasedanja delavskega sveta TGA
(Nadaljevanje z 2. strani)

ki so določene v 137. 
členu samoupravnega 
sporazuma o združitvi 
v delovno organizacijo 
in 43. členu poslovnika 
delavskega sveta TGA,

— ugotovil je, da so bili 
delavci na zborih v 
vseh TOZD in DS SS 
v času od 26. julija do 
29. julija 1977 seznanje
ni s:

— poslovno informacijo 
jo o proizvodnji; in 
prodaji za TOZD in 
DO v času od I. do 
VI. 77 in

— opslovno informacijo 
o doseženem celot
nem prihodku, pri
hodkih, dohodku in 
materialnih stroškov 
za prvo polletje 1977 
ter sprejeli in potr
dili začasno delitev 
celotnega prihodka, 
dohodka in čistega 
dohodka,

— naročil je kadrovsko so
cialnemu sektorju, da

pregleda potek spreje
manja rebalansa plana 
izobraževanja z ozirom 
na enotno metodologi
jo izdelave in spreje
ma letnega plana poslo
vanja TGA ter poda ob
razložitve smotrnosti 
štipendiranja na višji 
upravni šoli z ozirom 
na profil in strokov
nost ki jo ta šola daje,

— uvedel je postopek za 
oz. dal pobudo delav
skim svetom TOZD in 
DS SS za uvedbo po
stopka za sprejem sa
moupravnega sporazu
ma o organizaciji raču
novodstva in vodenju 
knj igovodstva,

— dal je pobudo za uved
bo postopka za sprejem 
statutarnega sklepa o 
organizaciji ljudske ob
rambe in družbene sa
mozaščite v TGA,

— zavrnil je zahtevek za 
varstvo pravic Vere 
Sere, ki ga je dne 5. 
avgusta 1977 vložila zo
per sklep sveta za sa
moupravljanje, življenj

ska vprašanja delavcev 
in obveščanje št. 426 z 
dne 4. 8. 1977, ki se na
naša na dodelitev sta
novanja Francu Krajn
cu in Alojzu Levaniču, 
kot neutemeljen,

— kadrovsko socialnemu 
sektorju je naročil, da 
pripravi predlog spre
membe določil 9. čle
na samoupravnega spo
razuma o enotnih kri
terijih pri reševanju 
stanovanjske problema
tike,

— na predlog glavnega di
rektorja je izjemno do
delil stanovanje:
— Dušanu Predovniku 

iz TOZD tovarna gli
nice — 2 sobno sta
novanje s centralnim 
ogrevanjem v Kid
ričevem št. 13,

— Stanku Mediku iz 
DS SS — garsonjero 
v Kidričevem št. 13,

•— sprejel je program iz
vajanja zakona o zdru
ženem delu-----termin

ski program priprave 
delovnih osnutkov sa
moupravnih splošnih 
aktov TGA,

— predlagal je delavskim 
svetom TOZD in DS SS, 
da razpravljajo o pro
gramu izvajanja zakona 
o združenem delu — 
terminskem programu 
priprave delovnih os
nutkov samoupravnih 
splošnih aktov TOZD in 
ga sprejmejo v predlo
ženi obliki,

— ugotovil je, da so vsi 
delavski sveti TOZD 
združili sredstva za 
gradnjo parkirnega pro
stora, in sicer:
— TOZD tovarni glinice 

250.895,— din
— TOZD tovarna alu

minija
392,675;—.-din

— TOZD vzdrževanje 
336,380,—;s din

— TOZD promet 
120.050,— din.

Sredstva bremenijo po
slovni sklad.- - -

Ne znam si razlagati po
guma člana naše delovne 
skupnosti, ki sam o in ic ia 
tivn o  odloča in dovoljuje 
bivanje tujim gostom (10 
Švicarjem) prvo pod šo
torom na našem dvorišču, 
pozneje celo v sobi štev. 2 
vile LADA; pozneje pa se 
še razburja, ker ga je o- 
skrbnik doma opozoril na 
nepravilno dejanje.

Kako in v imenu koga 
lahko nekateri člani de
lovne skupnosti grozijo o- 
skrbniku doma s član
stvom v. DS TGA ali zah
tevajo posebni tretman s 
pripombo: »Ali se vi zave
date, da imam strica, ki 
je glavni direktor?!«

Ali niso takšna dejanja 
v nasprotju z našimi sa
moupravnimi akti in ali 
ne mejijo na hujšo kršitev 
discipline ter neodgovor
nega odnosa do skupnega 
imetja?

Menim, da je že skrajni 
čas, da se spremeni misel
nost nekaterih izmed nas 
in razmišljanja v stilu: 
»To je naše, to smo mi 
zgradili in lahko počenja
mo s tem kar želimo«! To 
ni in ne more biti res. Vse 
to je sad združenega de-
(Nadaljevanje na 4. strani)



S sej sveta za samoupravljanje, življenjska vprašanja
delavcev in obveščanje

Na 16. redni seji je svet 
za samoupravljanje, živ
ljenjska vprašanja delav
cev in obveščanje obrav
naval naslednje zadeve:
— razveljavil je svoj sklep 

o dodelitvi stanovanja 
Francu Krajncu, mat št. 
893 iz TOZD tovarna 
aluminija, ker je tov. 
Krajnc podal pismeno 
izjavo, da 2-sobnega sta
novanja v Kidričevem 
št. 29, ki mu je bilo 
dodeljeno, ne sprejme. 
Zaradi tega je svet mo
ral razveljaviti tudi do
delitev stanovanja Aloj
zu Levaniču, mat. št. 
852 iz TOZD tovarna a- 
luminija, ki mu je bilo 
dodeljeno Krajnčevo 
stanovanje.

— 2-sobno stanovanje v 
Kidričevem št. 29 je 
svet dodelil Antonu Le
barju, mat. št. 4190 iz 
TOZD tovarna alumini
ja, ki je na veljavni pri
oritetni listi za dodeli
tev stanovanj vpisan 
pod zap. št. 25 s 650* 
točkami,

— garsonjero št. 6 v Kid
ričevem št. 13, ki jo je 
odpovedal Martin Vu
kovič je svet za samo
upravljanje dodelil Jo
žetu Štumbergerju, 
mat. št. 4323 iz TOZD 
vzdrževanje, ki je na 
veljavni prioritetni li
sti za dodelitev stano
vanj vpisan pod zap. št. 
27 s: 630* točkami,

— delavskemu svetu TGA 
je predlagal, da né u- 
godi zahtevku za var
stvo pravic, ki ga je 
dne 5. avgusta 1977 vlo
žila Vera Šerc zoper 
sklep sveta za samoup
ravljanje, življenjska 
vprašanja delavcev in 
obveščanje št. 426 z dne

Okno

4. avgusta 1977, ki se 
nanaša na dodelitev 
stanovanja Francu 
Krajncu in Alojzu Le
vaniču, in ka kot ne
utemeljenega zavrne,

-— sklenil je, da ostane 
Štefan Fuks, ki je bil 
invalidsko upokojen, na 
osnovi določil 6. člena 
samoupravnega spora- — 
zuma o enotnih kriteri
jih pri reševanju stano 
vanjske problematike 
še naprej na prioritet
ni listi za dodelitev sta
novanj,

— ni ugodil prošnji Vzgoj- — 
no varstvenega zavoda 
Ptuj, da dovoli Mihaeli 
Drozg uporabljati gar

sonjero št. 7 v Kidriče
vem št. 13, ki ji je bila 
dodeljena za čas oprav
ljanja dolžnosti vzgoji
teljice v enoti Kidriče
vo, še za eno leto, ko 
bo delala v Ptuju, am
pak je Mihaela Drozg 
dolžna garsonjero iz
prazniti,
podal je soglasje k za
menjavi stanovanja 
med Čedomirjem Teo- 
dorovičem — Kidričevo 
št. 19 in Janezom Fur
manom — Kidričevo št. 
6,

ugotovil je, da je bil 
Janko Kirič po sodbi 
Okrožnega sodišča v 
Mariboru z dne 17. 6.

1977 dolžan izprazniti 
trosobno stanovanje v 
Kidričevem št. 5 in ga 
prostega oseb in stvari 
izročiti TGA v roku M 
dni, da ne bo izvršbe. 
Janko Kirič stanovanja 
ni izpraznil, zato je svet 
sklenil, da je izvršiti 
deložacijo, po možnosti 
v stanovanje v Kidriče
vem II, ki ga bo izpraz
nila Antonija Irgl,

— dovolil je Vojtehu Raj- 
herju, dipl, ing., ki se 
je zaposlil v SOZD UNI- 
AL, odplačevanje kre
dita za individualno sta
novanjsko izgradnjo v

znesku 100.000,— din 
pod enakimi pogoji, kot 
da bi bil zaposlen v na
ši delovni organizaciji. 
Kolikor pa bi mu pre
nehala lastnost delavca 
v SOZD UNIAL, se mo
ra ponovno zaposliti v 
naši delovni organizaci
ji, v nasprotnem prime
ru pa bo TGA ukrepala 
po pogodbi o posojilu 
in 61. ter 62. členu sa
moupravnega sporazu
ma o enotnih kriterijih 
pri reševanju stano
vanjske problematike

— predlagal je delavske
mu svetu TGA, da da 
delavskim svetom
TOZD in DS SS pobudo 
za uvedbo postopka za 
sprejem samoupravne
ga sporazuma o orga
nizaciji računovodstva 
in vodenju knjigovod
stva,

— na osnovi določil 68. in
69. člena samoupravne
ga sporazuma o delitvi 
osebnih dohodkov
TOZD tovarna alumini
ja in TOZD tovarna gli
nice je odobril delov
nima invalidoma III. 
kategorije invalidnosti 
razliko med oskrbnino, 
ki jo prejemata od 
Skupnosti pokojninske
ga in invalidskega zava
rovanja Maribor in o- 
sebnim dohodkom, ki 
bi ga prejela na delov
nem mestu, na katerem 
sta delala pred nastan
kom invalidnosti, in si
cer:
— Antonu Oberskemu, 

mat. št. 3758||g| na 
poklicni rehabilita
ciji od 1. avgusta do 
3Ì. julija 1978 in

(Nadaljevanje na 5. strani)
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Dopust je tvoj in m o j ...
(Nadaljevanje s 3. strani)
la in je del skupnih druž
benih dobrin, do katerih 
se sleherni izmed nas mo
ra naj odgovorneje obnaša
ti.

Priče smo zaostrenega 
odnosa do družbenega pre
moženja in temu primer
no se je začelo ukrepati 
tudi pri nas v primem od
tujevanja (na primer 10 
metrov kabla, kakršnega
koli orodja in podobno) 
ter uničevanja tega premo
ženja. Sprašujem se ali 
brisače, rjuhe, televizor, 
miza ali stol v počitniš
kem domu niso del druž
benega premoženja in kdo 
je odgovarjal do sedaj za 
odtujevanje ali uničeva
nje tega premoženja!? 
Kdaj bomo izenačili ne
katere kriterije in kdaj 
bomo začeli razmišljati o

tem, da je počitniški dom 
ter vse v njem del skup
nih sredstev in s tem del 
celotnega premoženja de
lovne skupnosti!?

Zamislimo se vsi skupaj 
ter se zavestno odločimo, 
da hočemo svoj, lep in u- 
rejen počitniški dom, da 
zadovolji želje večine iz
med nas; organizirajmo že 
vpeljano aktivno rekreaci
jo v našem domu (izkori
stimo bližino »Talaso te
rapije«), Izločimo potrebna 
sredstva in bodimo z ra
mo ob rami delavcem iz 
»ŽITA«, železarne Jeseni
ce, »Franja Kluza« in dru
gim, ki svoje počitniške 
domove spoštujejo in lju
bijo ter omogočajo, da v 
njih letuje .zares sleherni 
delavec, ne glede na njego
vo višino osebnega dohod-



D A J A N J E  KRVI  JE PLEME N ITO D EJANJE
Dajanje krvi je vsekakor 

merilo človečnosti. Tega 
seveda ni potrebno pose
bej- povdarjati, saj vsi ve
mo, da je dajanje krvi 
resnično plemenito deja
nje. Za to ni potreben po
seben pogum, ampak le 
volje do humanosti — za
vedajoč se, da s svojo krv
jo rešite ali bolje rečeno 
rešimo mnoga življenja, 
ki bi sicer ugasnila.

Že sam pomislek na to, 
da, lahko nekomu rešiš živ
ljenje, je vredno že več 
kot ponos v humani akci
ji, do katere smo še ved
no vsepreveč togi ter ne
resni ali odkrito rečeno 
bojazljivi, če vemo da bi 
lahko število naših krvo
dajalcev bilo resnično 
mnogo večje, seveda z 
vključitvijo tudi nas osta
lih, ki še stojimo ob stra
ni.

Buče

Ko sicer pregledujemo 
prehojeno pot krvodajal
stva v naši delovni organi
zaciji, ne mislimo, da smo 
zadnji in se tudi ne sme
mo sramovati nad doseže
nimi rezultati-. Toda tudi 
tukaj velja pravilo, da na
ša kri ni »modra« in bi 
prav lahko veljala za ak
cijo. »Modra«, mislim 
predvsem na tiste iz sre
din, ki bi lahko mnogo- 
bolj sodelovali pri takih 
humanih akcijah. Vidimo 
in beležimo, da je v vrstah 
krvodajalcev vse premalo 
mladih ljudi in to celo iz 
DS SS. Obrati so še soraz
merno dobro izpopolnjeni 
s krvodajalci, čeravno je 
to še vse daleč od tistega 
kar bi lahko bilo.

Ko zasledujem podatke 
v ostalih glasilih delovnih

organizacijah o krvodajal
stvu, zasledimo prav tako 
podatke o tem, da so pred
hodniki imeli boljše rezul
tate, za kar sicer pri nas 
ne morem trditi, ker kon
kretnih podatkov ne vem. 
Lahko pa bi take podatke 
posredoval predsednik ak
tiva krvodajalcev v TGA 
(alli kako se že imenuje) 
ter večkrat konkretneje 
poročal o uspehih krvoda
jalskih akcij, da bi vsi 
skupaj le vedeli nekoliko 
več o delu te humane or
ganizacije oziroma aktiva, 
kateremu lahko izrečemo 
le priznanje in ponos, da 
so med nami v TGA.

Nič koliko podeljenih 
priznanj v obliki krvoda
jalskih značk za mnoge
(Nadaljevanje na 6. strani)

S sej sveta za samoupravljanje, življenska vprašanja
delavcev in obveščanje

(Nadaljevanje s 4. strani) 
— Vilibaidu šoštarju, 

mat. št. 3342 — na 
poklicni rehabilitaci
ji od 1. septembra 
1977 do 31. avgusta
1978.

Sredstva bremenijo 
sklad skupne porabe — 
tč. 4 — poklicna reha
bilitacija,

— ugotovil je, da je TGA
prevzela pokrovitelj
stvo nad športnim ar
mijskim tekmovanjem 
v Mariboru — ekipe Ze
mun, zato je sklenil, da 
je ansamblu Toneta Če
lana po sklenjeni po
godbi št. 202 z dne 1. 
julija 1977 za igranje na 
tem prvenstvu izplačati 
2.225,— din v breme 
sredstev sklada skupne 
porabe — tčl. 13,

Na 8. izredni seji dne
31. avgusta 1977 je svet za 
samoupravljanje, življenj
ska vprašanja delavcev in 
obveščanje obravnaval na
slednje zadeve:
— Na osnovi določil 9. čle

na samoupravnega spo
razuma o enotnih kri
terijih pri reševanju 
stanovanjske problema
tike in veljavne priori
tetne liste za dodelitev 
stanovanja je dodelil 
Veri Šerc, mat. št. 3948 
iz DS SS, pod zap. št. 
31 s 420 točkami, 2-sob- 
no stanovanje v Kidri
čevem št. 13, ki ga je 
odpovedal Vinko Milo
šič,

— ugotovil je, da ni raz
čiščeno lastništvo sta
novanjske hiše v Loki, 
ki bi naj bila last Ag- 
neze Svenšek iz Kidri
čevega št. 24, zato je 
sklenil, da je potrebno 
pred podajo soglasja k 
zamenjavi stanovanja 
med Hedo Šumer in 
Agnezo Svenšek last
ništvo razčistiti,

— predlagal je delavske

mu svetu TGA, da do
deli na predlog glavne
ga direktorja in 34. čle
na samoupravnega spo
razuma o enotnih kri
terijih pri reševanju 
stanovanjske problema
tike Stanetu Mediku, 
mat št, 4518, zaposlene
mu v DS SS na delov
nem mestu organizator 
izobraževanja, stan. Zg. 
Hajdina 158, garsonje
ro št. 11/11 v Kidriče
vem št. 13, ki jo bo iz
praznila Doroteja Vez
jak, dipl. iur.,

— na osnovi določil 68. 
člena samoupravnega 
sporazuma o delitvi o- 
sebnih dohodkov TOZD 
tovarna aluminija in 
TOZD promet je odob
ril naslednjim delovnim 
invalidom razliko med 
oskrbnino, ki jo preje
majo od skupnosti po
kojninskega in invalid
skega zavarovanja Ma
ribor in med osebnim 
dohodkom, ki bi ga pre
jemali na delovnem me
stu pred nastankom in
validnosti:
— Viktor Vogrinec, 

mat. št. 1151
— Josip Vučkovič, 

mat. št. 2374
— Anton Lahk, 

mat. št. 4102
ÉS&fc-’ Franc Mlinarič, 

mat. št. 3084
— Jakob Bratec, 

mat. št. 1804
— Franc Kosec, 

mat. št. 2389
jiB |§ Rudolf Korošec, 

mat. št. 3562
— Avgust Kiseljak, 

mat. št. 960 — vsi 
iz TOZD tovarna a- 
himinija in

— Vinko Maroh, 
mat. št. 2282

— Jože Slana,
mat. št. 1641 — iz 
TOZD promet. 

Poklicna rehabilitacija 
traja en mesec. Sred

stva bremenijo sklad 
skupne porabe — tč. 4 
— poklicna rehabilita
cija,

— dal je pobudo za spre
jem samoupravnega 
sporazuma o spremem
bah in dopolnitvah sa
moupravnega sporazu
ma o medsebojnih raz
merjih delavcev v zdru
ženem delu.

Na 17. redni seji dne 6. 
septembra 1977 je svet za 
samoupravljanje, življenj
ska vprašanja delavcev in 
obveščanje obravnaval na
slednje zadeve:
— na osnovi določil 9. čle

na samoupravnega spo
razuma o enotnih krite
rijih pri reševanju sta
novanjske problematike 
in veljavne prioritetne 
liste za dodelitev stano
vanj je dodelil Srdanu 
Mohoriču, mat. št. 4146 
iz TOZD tovarna alu
minija, pod zap. št. 22 
s 760* točkami — gar
sonjero v Ptuju, Potr
čeva 42, ki jo je odpo
vedal Stanko Šalamun,

— ni, podal soglasja k za
menjavi stanovanja 
med Hedo Šumer iz Ki
dričevega št. 14 in Ag
nezo Svenšek iz Kidri
čevega št. 24, ker je u- 
gotovil, da je iz izjave 
Agneze Svenšek z dne
1. julija 1977, ki jo je 
podala v splošnem sek- 
otrju, razvidno, da sta 
si s pok. možem Jožetom 
Svenšekom pred pri
bližno 4 leti kupila sta
ro stanovanjsko hišo v 
Loki št. 46. Ker je Ag- 
neza Svenšek solastnica 
te stanovanjske hiše, po 
25. členu zakona o sta
novanjskih razmerjih 
zamenjava stanovanja 
ni dovoljena.

— predlaga delavskemu 
svetu TGA, da da pobu
do za uvedbo postopka 
za sprejem samouprav

nega sporazuma o spre
membah in dopolnitvah 
samoupravnega spora
zuma o enotnih krite
rijih pri reševanju sta
novanjske problemati
ke,

—• strinjal se je s predlo
gom reševanja stano
vanjskega problema 
družine Meznarič kot 
ga je nakazala IMP — 
TOZD Elektrokovinar 
Ptuj, vendar pod pogo
jem, da TGA in TOZD 
Elektrokovinar sklene
ta ustrezen pismeni do

govor, v katerem se bo 
TOZD Elektrokovinar 
Ptuj zavezal, da bo naj
kasneje spomladi leta 
1978 dodelil stanovanj
ski kredit Janezu Mez
nariču, dipl. ing., s ka
terim bo le-ta lahko 
vsaj do leta 1981 zgra
dil svojo hišo in na ta 
način izpraznil stano
vanje TGA. TGA pa se 
bo obvezala, da bo do 
tega roka uredila miro
vanje tožbe pri pristoj
nem sodišču oziroma 
po tem roku tožbo u- 
maknila.



Kajenje na sestankih -  da ali ne?
Ko sem v eni izmed šte

vilk nekega hrvaškega ča- 
čopisa med drugim zasle
dil, da so že januarja 1975 
uveljavili, odredbo zakona 
o varstvu pri delu, ki med 
drugim tudi pravi, da mo
ra organizacija onemogo
čiti kajenije na vseh delov
nih sestankih in srečanjih, 
ki so v zaprtih prostorih 
ter, da možnost ate prepo
ved kajenja na delovnih 
mestih morajo organizaci
je oziroma so zavezane 
predpisati v svojih inter
nih aktih.

Prav to me je navedlo, 
da skušam v nekaj vrsti
cah postaviti vprašanje tu
di nam vsem, ali b o m o  še  
v  bodoče ka d ili na  naših  
se ja h  in  s e s ta n k ih  a li ne?  
Nikogar ne maram straši
ti s kakšnimi številkami, 
saj vsak kadilec odloča 
sam o sebi o tem ali bo 
kadil naprej ali bo ne
hal. Vsekakor pa je prav, 
da na kratko še enkrat ch 
budimo nekaj številk, ki 
so mnogim izmed nas že 
poznane.

Ugotovljeno je namreč, 
da je umrljivost pri ka
dilcih cigaret na splošno 
za 30 do 80 odstotkov več
ja  kot pri nekadilcih in, 
da na 10.000 oseb, ki po
kadijo dnevno eno ali do 
devet cigaret umre za 
pljučnim rakom pet ljudi, 
na isto število oseb, ki po
kadijo dnevno recimo 20 
do 40 cigaret pa umre za 
pljučnim rakom okrog 15 
ljudi.

Tudi sam sem bil pred
15. leti kadilec pa dobro

vem kaj je oigareta in ko
liko se bolje počutim od
kar ne kadim več. Znan
stveno je namreč dokaza
no, da nikotin škoduje sr
cu in krvnemu obtoku, 
moti prekrvavitev orga
nov, pospešuje nastajanje 
skleroze arterij srčne mi
šice, draži želodec in čre
vesje ter podobno. Ne mi
slim naštevati znanstvenih 
analiz o škdoijivosti niko
tina na človeški organi
zem, saj to nizanje dej
stev o škodljivosti nikoti
na ni uperjeno proti^ ti
stim, ki si s kajenjem ško
dujejo zdravju, ker dejan
sko več pri tem namreč 
trpijo nekad ilc i, ki morajo 
biti na mnogih sestankih 
v zaprtih prostorih žrtve 
strupenega nikotina, če
prav proti svoji Volji.

Zato naj tudi teh nekaj 
vrstic služi interesu neka
dilcem, ki kot sem že ome
nil, morajo biti po službe  ̂
ni samoupravljalski ali 
družbenopolitični dolžnosti 
v družbi kadilcev v sejnih 
sobah in dvoranah — to
rej na sestankih, ki mno
gokrat trajajo dolgo in 
kjer se mnogo kadi.

O prepovedi kajenja na 
sejah in sestankih v zapr
tih prostorih — tu so se
veda mišljene sejne sobe 
in dvorane (kajti zaprti 
prostori so tudi marsikje 
ali največ proizvodne dvo
rane v raznih podjetjih) — 
so razpravljali tudi dele
gati zborov SO Ptuj na 
enem izmed svojih _ zase
danj'. Tudi v tem primeru 
je bilo povdarjeno, da mo

rajo take prepovedi uvelja
vljati v delovnih organiza
cij delavci sami in to vne
sti v svoje samoupravne 
akte.

Tako se na primer odlok 
že izvaja na vseh zaseda
njih zborov SO Ptuj in 
raznih sestankih ter sejah 
mnogih Skupščinskih orga
nov. Tudi pri nas so men
da že sklenili, da ne bi ka
dili na sejah DS TGA in 
še morda kje, prav pa bi 
bilo, da se kajenje prepove 
tudi v vseh sejnih sobah 
in dvoranah v TOZD kjer 
so seje in sestanki. Res
nično je nevzdržno, da mo
rajo danes že številni ne
kadilci biti žrtve kadil
cev. Saj je znano, da dim 
cigaret, ki jih pokadijo 
kadilci enako ali še mno- 
gobolj škoduje nekadil
cem, katerih organizem je 
tega strupa že dolgo odva- 
(Nadaljevanje na 7. strani)

Dajanje
(Nadaljevanje s 5. strani) 
'litre darovane krvi v nekaj 
letih nam je lahko vsem 
skupaj le v ponos. Mora
mo bitj ponosni na tiste 
naše sodelavce, ki so se že 
odzvali klicu humanosti in 
človečnosti, zavedajoč se, 
da ne rešujejo le življe
nja, s svojo darovano krv
jo, ampak tudi dostojno 
zastopajo našo delovno or
ganizacijo. Tako njihova 
kot naša želja je, da bi se 
to število čimbolj poveča
lo in, da bi med skoraj 
2000-članskim kolektivom 
bila vsaj ena tretjina ak
tivnih krvodajalcev, da 
sploh ne govorimo o šte
vilki, ki bi jo lahko do
segli in celo presegli v na
ši delovni organizaciji.

Menim, da aktivistov v 
tej smeri ne smemo kriti
zirati, saj so opravili svo
jo vlogo tako, kot jim na
rekuje njihova humanost 
do takih akcij in kar so 
prenašate tudi na ostale 
člane delovne skupnosti 
zavedajoč se svoje odgo
vornosti, da v svoje vrste 
pritegnejo čimvečje števi
lo krvodajalcev. Brez dvo
ma lahko smelo trdimo, 
da v naših vrstah ni člana 
delovne organizacije, ki ne 
bi kaj več vedel o humano
sti krvodajalstva in kaj 
sploh nekomu v sili po
meni draga življenjska te
kočina, katero lahko danes 
ali jutri tudi sami potre
bujemo.

Domnevamo le, da veči
na članov kolektiva1 pozab
lja, da je danes krvi po
treben kdo drugi', jutri pa 
že morda celo sam. Če bi 
se tega spomnil vsak po
sameznik ob sleherni kr
vodajalski akciji, potem 
bi prav gotovo od ] skoraj 
2000 zaposlenih prišlo na 
odvzem krvi več članov de
lovne organizacije, kot je 
to primer doslej.

Osebno menim, da bi v 
svojih programih dela mo
rale imeti take humane ak
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krvi je plemenito dejanje
cije tudi mladinske orga
nizacije ali aktivi, OO sin
dikata ter OO ZK — skrat
ka vsepovsod bi morala 
teči razprava ter akcija v 
smeri povečanja števila 
krvodajalcev, ki s svojo 
dragoceno življenjsko te
kočino rešujemo mnoga 
življenja — morda kdaj tu
di naša ali pa življenja na
ših naj dražjih družinskih 
članov in sorodnikov.

Prav vsem tistim, ki da
nes tako aktivno dajejo 
svojo kri se imamo zahva
liti, da rešujejo čast na
šega skoraj 2000-članske- 
ga kolektiva, pri čemer 
gre vsekakor zahvala ti
stim našim aktivistom, ki 
ne le da dajejo svojo dra
goceno kri, .ampak tudi ak
tivno delujejo v smeri pro
pagandne akcije za to, da 
bi pridobili v svoje vrste 
čimveč članov delovne 
skupnosti, ki bi naj pove
čali vrste krvodajalcev v 
eni izmed naj večjih delov
nih organizacij v ptujski 
občim.

Mnoga priznanja ter po
hvale, pa bodisi da so le
te bile ustmene ali dru
gačne, nam dovolj zgovor
no pričajo da v TGA le 
nismo pozabili na to hu
manost, da nam pa vsem 
skupaj še preostane mno
go, da izpolnimo zastav
ljen program po katerem 
bi naj. bila vsaj ena tret
jina aktivnih krvodajal
cev.

Mnoge je gotovo strah 
pred »iglo«, toda poveda
ti moramo, da je vsak tak 
strah odveč, saj za to res 
ni potrebno večjega pogu
ma, medtem ko s tako ak
cijo pomagamo mnogim, 
ki našo skupno pomoč v 
obliki dragocene življenj
ske tekočine tudi pričaku
jejo.

Verjetno ni . potrebno 
povdarjati koliko krvi po
trebujemo v Sloveniji na 
leto, ker to sleherni izmed 
nas lahko vidi na TV ali

pa sliši po radiu, kljub te
mu pa bi le rad povdaril, 
da lahko kri daruje vsaka 
oseba ne glede na spol od
18. do 65. leta starosti. Ra
zumljivo vsakega darovan- 
ca pred odvzemom teme
ljito pregledajo, da ne bi 
to morebiti škodovalo nje
govemu zdravju. Prav tako 
pa je to potrebno, da se 
ugotovi, da ne bi slučajno 
darovalec krvi imel kake 
bolezni, ki bi glede na od
dano kri imela tragične 
posledice za drugo osebo.

To torej pomeni, da si 
istočasno temeljito pre
gledan in spoznan za ak
tivnega krvodajalca ali pa 
obratno, oseba, ki potre
buje zdravljenje. Res je 
takih slučajev malo, toda 
previdnost je potrebna tu
kaj bolj kot kjerkoli drug
je, saj gre tako za zdravje 
novorojenega otroka, kot 
tudi za zdravje 70. ali 
80-letnega očaka.

Prav nič novega ne bom 
povedal, če bom ponovil 
apel in poziv naših aktivi
stov v TGA, da se vsi čla
ni delovne skupnosti ne 
glede na spol čimprej javi
jo pri svojem poverjeniku 
in se vpišejo med aktivne 
krvodajalce.

Vsem tistim, ki so v mi
nulem mesecu preživeli ne
kaj prijetnih dni ali uric v 
Izoli ob obali našega Jad
rana, bodo ti dnevi vseka
kor ostali v trajnem spo
minu, vendar jih veže_ ob
veznost, da svoje doživet
je prenesejo tudi na osta
le člane delovne skupnosti 
in jih pridobijo v svoje vr
ste. Da je naš kolektiv tu
di v tej smeri posvetil vso 
pozornost aktivistom oz. 
aktivnim krvodajalcem ka
že tudi to, da imamo v 
naših samoupravnih aktih 
zabeleženo, da vsakemu na 
leto pripada tri dni pla
čanega dopusta za namen
sko aktivno rekreacijo! To 
pa je tudi nekaj!

France Meško



Za gig 
Zdravo 
in cisto 
okolje

V letošnjem letu, ne le 
v naši deželi, temveč pov
sod v svetu, posvečajo po
sebno pozornost zaščiti o- 
kolja. Najimenitnejši stro
kovnjaki se zelo zavzeto 
posvečajo rešitvi proble
ma onesnaževanja okolja. 
Plakati, knjige, filmi in te
levizijski zasloni nas ne
nehno opozarjajo na gro
zečo nevarnost različnih 
odpadkov, izpušnih plinov, 
kemikalij, nafte in podob
nega. Človekov razvoj in 
neodgovornosti, ki ta raz
voj spremljajo, grozijo ce
lo z ekološko spremembo 
okolja in nad tem moramo 
biti resno zaskrbljeni.

O vsem tem sem raz
mišljal, ko sem po vrnitvi 
z dopusta pred vhodom v 
naš blok na Potrčevi 48, 
zagledal ogromni črni ma
dež. Grmičevje in zeleni
ca pred blokom bi naj bi
li okras in pljuča ob zelo 
prometni Potrčevi cesti. 
Kako sedaj vse skupaj iz
gleda? Ta pljuča so močno 
prizadeta, so skoraj v fa
zi razpadanja. Tako kot to
likokrat do sedaj je delo 
okrog centralne kurjave 
kot rezultat postreglo dvoj
no »gretje«. Proti gretju v 
mrzlih letnih mesecih naj
brž ni nobeden izmed sta
novalcev treh blokov (ki 
Se iz centralne kurilnice 
ogrevajo), vendar ne želi
mo si več »gretja« živcev 
stanovalci Potrčeve 48, za
radi skrajno malomarno 
opravljenega dela.

Po končanem popravilu 
naprav v rezervoarjih za 
mazut, so izvajalci dela 
(sami ali v dogovoru s 
kom iz kurilnega odbora 
blokov Potrčeve 40—50 a) 
strjeni mazut iz rezervoar
ja odložili (odvrgli) na po- 
livinilsko podlago na ze
lenici-. Vpliv sonca na str
jeni mazut je bil hiter in 
se je umazana, lepljiva in 
smrdljiva črna gmota raz-

(Nadaljevanje s 6. strani) 
jen. Videli smo tudi', da 
so iz mnogih miz v sejnih 
dvoranah izginili pepelni
ki.

Večinoma je od kampa
nje proti kajenju ostal 
majhen učinek, ker pač 
mnogi kadilci nočejo ra
zumeti nekadilcev in mno
gokrat kadijo le z name
nom, da kljubujejo tistim, 
ki se bore proti kajenju v 
sejnih dvoranah.

Ob koncu povdarjam, da 
s tem sestavkom nisem 
mislil kogarkoli plašiti s 
posledicami kajenja, saj to 
ni niti v moji kompetenci,, 
ker kadilec sam odloča o 
svojem telesu. Vendar že-

lila s polivinila ter pre
krila kakik 10 m2. Kot spo
menik temu dejanju so iz
vajalci- ob pokrovu odprti
ne za polnjenje rezervoar
ja pustili kovinski sod z 
žagovino, ki ne daje nič 
kaj lepega videza. Dogaja
li so se že večkrat primeri, 
da smo (zaradi vzdrževal
ni! del v kurilnici) morali 
hoditi po razlitem in raz
mazanem mazutu in to u- 
mazanijo nositi v svoja 
stanovanja, da ne govorim 
o tem, kakšni so se vračali 
otroci z iger na prostem.

Sprašujem se ali tako 
površno, neodgovorno in 
malomarno delo izvajalca 
del ter tako slabi nadzor 
odgovornih ljudi dz kuril
nega odbora ne povzroča 
resnih nevarnosti? Pred 
kratkim sem bil priča eks
ploziji nastali pri našem 
rezervoarju za mazut, pri 
kateri je težki železni po
krov vrglo okrog 20 m v 
zrak. Le srečnemu naključ
ju gre zahvala, da je bil 
v tem trenutku (sicer poln 
travnik malčkov) popolno
ma prazen. Do eksplozije 
je prišlo (po ugotovitvi u- 
radne osebe) zaradi nepra
vilnega ravnanja v kuril
nem procesu in zaradi po
manjkljivosti naprav.

Najbrž nihče -izmed nas 
ne želi zagledati plamenice 
in gostega črnega dima iz
pod svojih oken, kar se bo 
lahko zgodilo, če bi na od 
sonca razgreti mazut pa
del goreči čik, vžigalica ali 
pa če se bo kdo izmed 
otrok igral z ognjem. Ne 
želi nihče — zgodi pa se 
lahko!

Resno sem premišljeval 
kako bo možno odkloniti 
posledice površnosti in 
malomarnosti, ki že več 
kot 15 dni kazijo izgled 
našega bloka na Potrčevi, 
še posebej vhod št. 48. 
Zemlja prepojena z ma
zutom najbrž ne bo rodo
vitna podlaga za zelenico 
in bo verjetno potrebno 
navoziti nekaj tovornjakov 
sveže zemlje na to mesto. 
Seveda potem je na vrsti 
sejanje nove trave, zaliva
nje in precej drugih del 
na oživljanju uničenega

Mm apelirati tako na ka
dilce še bolj pa na neka
dilce, da s skupnimi napo
ri sklenejo, da se na se
stankih ne kadi in se naj 
da ob določenih urah od
mor za kadilce. Če pa so 
vmes tudi taki, ki res
nično ne vzdržijo, pa lahko 
tudi v času trajanja seje 
zapustijo za hip sejno so
bo in si prižgejo njihovo 
priljubljeno cigareto.

Torej dragi bralci — 
člani delovne skupnosti 
razmislite in odločite — 
ali se še naj naprej kadi 
na sestankih in sejah ali 
ne? Jaz sem odločno za 
slednje! N E !

France Meško

dela narave. Pri tem bodo 
seveda nastali stroški, ki 
pa jih vendar opravičuje 
zahteva po čistem in one
snaženem okolju, vpraša-

Vsakoletna akcija, ki po
teka- pod geslom »Za zdra
vo in čisto okolje«, je do 
neke mere sicer uspešna, 
toda še zdaleč ne tako u- 
činkovita, da bi prepreči
la onesnaževanje okolja 
vsem tistim brezvestne
žem, ki brezbrižno in na
merno onesnažujejo nara
vo povsod tam kjer se tS 
le da.

Bodimo si odkriti in 
začnimo kar pri izhodu iz 
naše tovarne. Sindikat in 
samoupravni organi daje
jo na vratarnice razna ob
vestila, ki pa jih določeni 
posamezniki že po nekaj 
metrih odvržejo.

Košarice za smeti, ki jih 
je pred leti v naselju na
mestila krajevna skupnost 
so po večini razbite, od
stranjene ali pa prazne!

V parku ob vzgojno-var- 
stvenem zavodu v naselju 
je uničen nasad vrtnic, ki 
je pred leti prijetno delo
val na mimoidoče spreha
jalce!

»Pivski bratci« poskrbi
jo zato, da je v bližnji oko
lici Marketa in prodajalne 
zelenjave dovolj steklenih 
drobcev in zamaškov!

stale stroške.
V opozorilo in vednost 

malomarnežem pa še to: 
stroške bodo krili najbrž 
oni; o njihovi odgovorno
sti s področja onesnaže-

Žal pa imamo v naselju 
tudi nekaj takšnih stano
valcev, ki se protivijo pla
čilu za odvoz smeti — in 
rajši kar sami — najraje 
proti večeru, odvažajo 
smeti v gozd, ki hrani v 
svojih nederjih že kar pre
cejšnje količine raznih od
padkov.

Vprašam se ali smo ne
kateri prebivalci Kidriče

„ALUMINIJ” 
JE TRIBUNA 
DELAVCEV!

vega res tako slabo vzgo
jeni ali pa nöm manjka-le 
določen prostor (nekoč je

vanja okolja in varstva 
družbenega imetja pa jim 
bodo vprašanja zastavlja
li drugod.

Vič

bil tak prostor v takoime- 
novani gramoznici za tr
govino), kjer bi se odlaga
lo vse tisto, kar ne spada 
v smetnjake (razni večji 
predmeti: dotrajani štedil
niki, deli avtomobilov, 
mopedov, dvokoles1, umi
valniki in kosi starega po
hištva, ki so sedaj raztre
seni po gozdu v bližnji in 
daljnji okolici Kidričevega.

Menim, da bi takšen pro
stor morala določiti Kra
jevna skupnost, ki je le
tos spomladi pokazala ve
liko mero čuta do estet
skega videza naselja, saj 
je dala odstraniti dvajset
letno navlako, ki se je 
skrivala v grmovju med 
vrtovi. Res pohvale vred
no!

Ko bo torej takšen pro
stor določen, naj se vsa 
gospodinjstva pismeno ob
vesti, da se ne bo mogel 
nihče izgovarjati, da ne ve 
Earn sodijo odpadki.

RK

Kajenje na sestankih - da ali ne?

nje je le — kdo bo kril na-

Iz obrata družbene prehrane

Kako škrbino za čislo okolic?



Tudi probleme s področja športa moramo
#  Problemska konferenca o športu in vzdrževanju 

športnih objektov

Stari pregovor pravi, da 
je v slogi moč. Prav to pa 
je dokazala tudi problem
ska konferenca, ki jo je na 
pobudo NK »Aluminija« 
sklicala krajevna konfe
renca SZDL Kidričevo na 
kateri je bila glavna in e- 
dina točka dnevnega reda 
poročilo in razprava o 
p ro b le m a tik i v zd ržev a n ja  
šp o r tn ih  o b je k to v  v  K S  
K idričevo .

Konferenca, ki je bila 
dne 25. avgusta 1977 v lov
ski sobi restavracije, je 
pokazala, kako živo se ob
čani zanimajo za razvoj te
lesne kulture v svoji KS, 
Prisotnih je bilo okrog 80 
ali več občanov. Med nji
mi so prisotni tudi pred
stavniki TTKS in Obč. sin
dikalnega sveta Ptuj, pred
stavniki KS in TGA Kidri
čevo.

Po izvolitvi organov kon
ference je podal poročilo 
predsednik NK »Aluminij« 
tov. Franjo RUMPF, ki je 
obširno nakazal pereče 
probleme tako financiranja 
vzdrževanja obstoječih 
športnih objektov v KS 
kot tudi problem financi
ranja delovanja ostalih 
športnih panog, kot tudi 
financiranja TVD Partiza
na in podobno. To je prob
lem, ki je bil že tako pe
reč, da je bil sklic take 
problemske konference 
prava nuja.

Takoj je treba povdari- 
ti, da se tukaj ni šlo za 
delovanje samo NK »Alu
minija«, kot so to neka
teri prikazovali, ampak 
razvijanja vseh vrst špor
tov v KS nasploh. Omeniti 
še velja, da ima kluib 4 
moštva, 4 trenerje ter pre
ko 150 pionirjev in orga
nizirano pionirsko šolo. V 
vrstah je veliko mladine, 
ki jo je treba za vsako ce
no obdržati skupaj,, saj bi 
bdi v nasprotnem prepu
ščeni samim sebi ter cesti 
in gostilnam. Povdaril je, 
da TGA odvaja preko 
130 starih milijonov sred
stev za telesno kulturo 
in, da se le delček tega 
vrača v KS. Posebno pe
reč problem je vsekakor 
vzdrževanje športnih ob
jektov, Id so bili grajeni 
celo na prostovoljni osno
vi in so mnogi, ki še danes 
živijo v Kidričevem ali 
drugod, vložili mnogo tru
da in prostovoljnega dela, 
samo, da bj v Kidričevem 
zaživela tudi športna de
javnost.

Razprava, ki je bila iz- 
tična je nakazala, da TTKS 
le ni v celoti upravičila 
svojega obstoja, kajti po
polnoma zgrešena je bila 
razprava nekaterih tovari
šev iz Ptuja, da v Kidriče- 
redno burna in zelo kri
vem gojijo le nogomet, da 
pa se o drugem ne sliši.

Predstavniki TVD Partiza
na itn ostali so lepo pove
dali, da je telovadnica od
prta vsak dan, da so nau
čili plavati 130 občanov, 
da so zgradili TRIM ste
zo, katero zelo aktivno ko
ristijo vsi občani obeh 
spolov in starosti v KS 
Kidričevo, ter morda celo 
iz drugih KS.

Vse to negira izjave, da 
v Kidričevem deluje le no
gomet. Dokazano je bilo 
kako malo posluha je bilo 
do pomoči pri gradnji/ 
TRIM steze, da TVD Parti
zan dobi le en stari mi
lijon in, da mora plačeva
ti najemnino za telovadni
co, ki jo lahko koristijo 
prav vsi občani, ki žele te
lovaditi in podobno.

Po tej plaiti je bila kon
ferenca izredno pio dna _ in 
zelo koristna. Sprejeti 
sklepi, ki jih je konferen
ca sprejela, pa so delno že 
bili realizirani, ostali pa 
bodo prav gotovo ob pra
vem času. Poseben pomen 
je potrebno dati tudi pri 
volitvah novih delegacij 
ob prihodnjih volitvah, 
kajti tudi delegacija v tej 
smeri v KS ni dala od 
sebe skoraj nič, da bi sta
nje bilo boljše in morda 
ne bi bilo celo omenjene 
problemske konference.

Ob tej priložnosti pa bi 
vsekakor radi povdarili še 
gostovanje NK »Aluminij« 
v Dombirnu v Avstriji, ko 
so vrnili našim zdomcem 
obisk in tam odigrali po
seben turnir, ki ga je se
stavljalo kar 10 ekip se
stavljenih samo iz naših 
zdomcev, ki delajo v Av
striji oz. Dombirnu. Na 
sprejemu je bilo preko 500 
ljudi med katerimi mnogo 
naprednih Avstrijcev, ki 
obsojajo odnos avstrijskih 
oblasti do Koroških Slo
vencev saj so sami povda- 
rili, da si podobnih sre
čanj. še želijo. Kupili so 
(Nadaljevanje na 9. strani)

V letošnjem letu so se in 
se bodo srečali z »Abraha
mom« :
SPISEK RPILOŽEN

Srečanje z življenjskim do
godkom »Abrahamom«, ko 
človek prestopi v zrelejše živ
ljenje, ko zrelejše gleda iz 
zornega kota na potek življe
nja je ena najlepših.

Njihov življenjski krog se 
oža in ambicioznost počasi 
pada. To je čas, ko se ozre
mo nazaj, na čas naših prvih 
spominov, prvih pravljic, ko 
so nam jih naše mamice in 
očetje ter babice in stari očet
je pripovedovali ob toplih 
zimskih večerih. Preživela le
ta na deželi se zelo razliku
jejo od tistih v mestu, ven
dar so vseskozi povezana z 
lepoto naše slovenske zemlje

Pokal za zmagovalca turnirja v pravih rokah — NK »Aluminij« I. moštvo

Zmagoviti ekipi, ki sta igrali v finalu turnirja v Dombirnu. Foto: M. Ozmec

Abrahamom
z naravo, ki nam je nudila 
v vseh lepih letnih časih vsa
kemu po svoje. Spomini na 
preživela šolska leta so nepo
zabni. Prvi koraki v šolo so 
nam vzbudili in pokazali pot 
v življenje. Naučili smo se pi
sati, brati, spoznali smo zgo
dovinski razvoj in tako po
časi sami razsojali svet v igri 
našega življenja.

Človek preživi najlepši del 
svojega življenja brez skrbi 
kot otrok v šoli kjer imaš 
vedno nad seboj skrbnika in 
starše, ki so nas po svojih 
močeh vodili in za nas skr
beli.

Naša generacija je prežive
la med ostalimi najtežja leta 
svojega življenja. V času naj
večje potrebe po vzgoji in 
izobraževanju je nastopila kri

za in druga svetovna vojna. 
Dodobra se še spominjamo, 
ko so odhajali domači učite
lji s solzami v očeh in v skr
beh za nas, kaj bo z nami, z 
našimi načrti. Vpis v šole in 
druge poklice je bil zaradi 
neznanja jezika težak, slo
venske knjige, ki bi nam nu
dile okno v svet, se je sež
galo na grmadah. Fašistične 
horde so pritisnile s svojimi 
recepti na prevzgojo mladine. 
Z odraščanjem so sledile pri
silne mobilizacije v vojsko in 
tako so se počasi tudi redčile 
vrste naših vrstnikov.

Za dežjem posije vedno 
sonce. Tako je prišlo leto 
1945. Svoboda, veselje in klic 
po obnovi porušene domovi
ne. Nismo stali ob strani. Eni 
so šli na udarniško, razna te

f f

renska dela aktivistov, drugi 
v šole, tretji v širni svet s tre
buhom za kruhom. Tako., so 
minevala leta mladosti.

Ko tako na hitro pregledaš 
pot življenja, skoraj ne mo
remo verjeti, predvsem tisti, 
ki nas vežejo spomini na to
varno od leta 1945 in poz
neje, da smo lep del minu
lega dela pustili tako hitro 
za seboj v TGA.

Vsak gospodar naredi ob 
zaključku gospodarskega le
ta svoj obračun tako je tudi 
za nas jubilante 50 let živ
ljenjskih izkušenj — srečanje 
z Abrahamom veliki praznik, 
obenem pa bilanca uspeha ali 
neuspeha svojega dela.

Vsi letni časi so po svoje 
lepi. Tako prehod od polet
ja na jesen ni nič kaj bolj



Klub naših zdomcev »Slavija 76« je pripravil lepe pokale za zmagovalca. Foto:
M. Ozmec

Domačini (zdomci) so popeljali naše tudi na Bodensko jezero. Foto M. Ozmec

(Nadaljevanje z 8. strani)

celo pokal za eno izmed 
mest na turnirju. Da ni šlo 
le za nogometne igre je 
pokazalo tudi dejstvo, da 
se je sprejema udeležil tu
di naš konzul iz Feldkirch- 
na in menil, da je prav ta
ko medsebojno srečanje 
med domovino in našimi 
zdomci najbolj trdna vez, 
ki jo je treba utrjevati in 
krepiti.

Prvo in drugo mesto, ki 
so ga zasedli naši v Dom- 
birou pa je dokaz, da so 
dostojno reprezentirali 
svojo domovino, čemur so 
zaploskali tudi mnogi Av
strijci želeč, da bi se videli 
tudi prihodnje leto. Toda 
žal je tudi to vse Vezano 
na stroške, saj je vrnitev 
obiska našim zdomcem v 
Dornbirn stala 40.000 din. 
Že pred tem so mnogi ob
ljubljali podporo tej ge
sti in akciji (tudi denarno) 
žal pa so do danes dobili 
le od čevljarske delavnice 
Kidričevo 150.000 din ter 
od občinskega sindikalne 
ga sveta Ptuj 3.000 din, 
medtem, ko so ostali po
zabili na obljube in podpo
ro temu, da se vrne obisk 
našim delavcem-športni- 
kom v Avstriji, ki so bili 
pri nas ob času praznova
nja 6. krajevnega prazni
ka KS Kidričevo.

Nikakor se tukaj ne gre 
samo za nogomet, ampak 
je tukaj veliko bolj prisot
na vez med našimi delav
ci, ki delajo v tujini in so 
več kot presrečni, da jih 
obišče nekdo iz domovine. 
Vsak izmed nas, ki je mor
da nekaj, časa že preživel 
v tujini sam najbolje ve 
ceniti vrednost obiska iz 
domovine. Zato smatram, 
da bi bilo prav, da tudi 
mi v TOZD v naši DO 
podpremo tako akcijo in 
tudi v bodoče sodelujemo

pri podobnih obiskih pa 
ne le za NK »Aluminij«, 
ampak tudi za vse ostale, 
ki bi kakorkoli s svojo 
športno panogo ali kaj 
drugega obiskali naše ro
jake v Avstriji ali Nem
čiji ter jim prinesli košček 
domovine.

Ob koncu želim povda- 
riti še to, da je ta obisk 
naših sodelavcev k našim 
zdomcem bil tesno pove
zan tudi z praznovanjem 
Titovih jubilejev in, da 
nam že tudi to mora ne
kaj pomeniti. NK »Alumi
nij« bo letos praznoval 30- 
letnico obstoja in bodo 
prav tako skušali v okviru 
svojih zmožnosti in pomo
či ostalih organizirati sve
čano proslavo in kako tek
movanje, ki bi pritegnilo 
mnogo takih, ki se drugače

„Aluminij”
je

tvoje
glasilo!

ne ukvarjajo veliko s špor
tom. Šport v kakršnikoli 
obliki je potrebno gojiti, 
saj tako najbolj koristimo 
tudi sebi. Saj je rekre
acija v kakršnikoli obliki 
koristna.

Srečanje z „Abrahamom”
zanimiv. Naši načrti so še 
vedno veliki, morda precenju
jemo svoje moči, pa kaj bi, 
ko pa si sami nalagamo skrbi 
in včasih pozabimo celo na

N A
OO VZDRŽEVANJE:
1. DREVENŠEK Franc
2. GALUN Jakob
3. PETROVIČ Rudolf
4. SKOK Matevž
5. SPOLENAK Jakob
6. DOVECAR Maks
7. KNEZ Vinko
8. PAL Janko
9. HEBAR Janez

OO ALUMINIJ:
1. MAJCEN Helena
2. SKAZA Franc
3. VEK Franc
4. BREG Stanko

počitek. Poleg rednega dela 
in sodelovanja v DPO je še 
kup nalog, ki stojijo pred na
mi. Dom bi skoraj pozabili, 
da ni otrok in vnukov, ki po

ll]  p e T d
5. MISLOVIC Rudolf
6. PETROVIČ Jože
7. BEDENIK Rudolf
8. HRIBERSEK Franc
9. AČIMOVIČ Dragoljub

10. KOZODERC Anton
11. JABLOCNIK Maks
12. KODRIČ Anton
13. LEBEN Ivan

OOS GLINICA:
1. JUS Janez
2. MLINARIC Stefan
3. PALCAR Franc
4. ŠTAJNER Stanko
5. VRABL Anton

skrbijo, da čas hitreje teče.
Ob koncu vsem jubilantom 

iskrene čestitke, posebno ti
stim na katere so mogoče 
sodelavci celo pozabili, ured-

E S E T L E T
6. VINDIŠ Jakob
7. BOMBEK Vinko
8. GAJŠT Stanislav
9. HERTIS Anton

10. KRAJNC Janko
11. POZNIČ Dominik

OOS SKUPNE SLUŽBE:

1. ANDRASlC Marija
2. GRABAR Franc
3. HAZABENT Zlata
4. HLlS Jože
5. HORVAT Marija
6. BABNIK Majda

ništvu glasila »Aluminij« pa 
v opozorilo, da se drugo le
to spomnijo svojih bralcev 50 
letnikov.

B. T.

N I K I
7. BRGLEZ Anton
8. MAZERA Ivan
9. ŠEGULA Jože

10. GULIN Kristina
11. KRAJNC Ignac
12. PRAPROTNIK Stanko

OOS PROMET:

1. VERLAK Janez
2. ZAMUDA Franc
3. ČU5 Vinko
4. FRANCES Anton
5. HROVAT Ciril
6. KROJSL Josip

Če strnemo zaključek 
lahko rečemo le to, da 
je problemska konferenca 
(o kateri sem napisal ne
kaj vrstic) ter obisk naših 
delavcev pri zdomcih v 
Avstriji lep dosežek in, da 
moramo v bodoče vse 
probleme reševati z med
sebojnim sodelovanjem, 
kot je to tudi v proizvod
nji. Želja vseh nas je, da 
še v bodoče gojimo dobre 
odnose in utrjujemo vezi 
z delavci, ki delajo in ži
vijo v Avstriji ali ZR Nem
čiji, saj tudi oni mnogo 
pripomorejo k našim dob
rim odnosom!

F. MEŠKO



I. Uvod: Ta analiza je 
izdelana na podlagi pisme
nih poročil 16. delovnih 
skupin, ki so v mesecu ju
liju obiskale vse organiza
cije združenega dela naše 
občine z namenom, da v 
neposrednih stikih s ko
misijami za izvajanje ZZD, 
predstavniki družbeno po
litičnih organizacij, samo
upravnih in poslovodnih 
organov v OZD, ugotovijo 
in ocenijo dosedanje delo 
pri uresničevanju vsebine 
zakona o združenem delu 
v praksi.

Za tak Celovit ih koordi
niran pristop smo se v ob
čini dogovorili na podlagi 
posveta predstavnikov 
družbeno političnih orga
nizacij v Mariboru, ki sta 
ga v začetku junija orga
nizirala MS ŽKS in MS 
ZSS za Podravje.

V tri članske delovne 
skupine, ki jih je  imenova
lo predsedstvo občinskega 
sv.eta ZSS Ptuj,, so bili 
imenovani najodgovornej
ši predstavniki sindikata 
ZK in Komisije za sprem
ljanje uresničevanja ZZD 
pri SO Ptuj z namenom, 
po čim tesnejšem in koor
diniranem delu vseh od
govornih družbeno politič
nih struktur naše občine 
pri uveljavljanju vsebine 
ZZD, kot osnovni in eni 
od najpomembnejših na
log v naši predkongresni 
aktivnosti.

Ob tem prvem obisku pa 
delo »trojk ni končano, 
temveč se bo nadaljevalo 
v jesenskem času, ko bo
mo ponovno obiskali vse 
TOZD in preverili dosežke 
pri izvajanjiu sprejetih ak
cijskih programov.

Komisija za spremljanje 
izvajanja ZZD, ki deluje 
pri SO Ptuj, bo s svojimi 
specializiranimi podkomi
sijami, še v večji meri kot 
doslej, nudila strokovno 
pomoč OZD pri reševanju 
konkretnih problemov v 
zvezi z uresničevanjem 
ZZD.

Delovne skupine so med 
svojimi obiski v OZD iska
le odgovore zlasti na na
slednja poglavitna vpraša
nja:
— ali imajo imenovano ko

misijo za izvajanje ZZD 
in sprejet akcijski pro
gram;

— ali imajo izdelano pod
robno analizo lastnih 
samoupravnih razmer, 
dohodkovnih odnosov, 
organiziranosti itd., v 
primerjavi na ZZD;

— ali so izkoriščene vse 
možnosti za ustanovi
tev novih TOZD;

— ali so sprejeli sklepe o 
direktni uporabi tistih 
določil ZZD, ki šo v na
sprotju z njihovimi sa
moupravnimi akti, a za
devajo neodtujljive pra
vice delavcev;

— ali imajo pripravljene 
delovne teze ali osnut
ke samoupravnih spo
razumov o združevanju 
dela delavcev v TOZD;

— ali pripravljajo nove 
akte o delitvi dohodka 
ter osebnih dohodkov 
po rezultatih dela;

— ali imajo izdelan kon
cept uveljavljanja do
hodkovnih odnosov v 
okviru delovne organi
zacije in izven nje;

—• kako uveljavljajo TOZD 
svobodno menjavo dela 
do skupnih strokovnih 
služb;

— kakšna je splošna oce
na gospodarjenja in 
družbeno političnih raz
mer v posamezni OZD,

V uvodu je potrebno o- 
meniti, da so obiski de
lovnih skupin potekali v

času letnih dopustov, za
to v večini primerov na 
razpravah niso sodelovale 
niti kompletne skupine ni

ti vse odgovorne struktu
re v OZD, kar pa ni vpli
valo na oblikovanje objek
tivnih ocen o tem, kje 
smo v tem trenutku pri 
uresničevanju določil ZZD 
v OZD ptujske občine.

II. Ugotovitve in ocene 
skupin: Na podlagi bolj 
ali manj izčrpnih poročil, 
ki so jih sestavili vodje 
posamezne skupine, bomo 
v tej analizi omenili le naj
pomembnejše ugotovitve 
odnosno odgovore na za
stavljena vprašanja v uvo
du te analize.

I. skupina: TGA Boris 
Kidrič Kidričevo 4-  ̂ vse 
TOZD (Obisk opravili:

Klemenčič Franc, Tetičko
vič Franc in Kaučevič Jo
že — sestavljavec poroči
la).

Ugotovitve: V vseh
TOZD (Aluminij, Glinica, 
Promet, Vzdrževanje) in 
DSSS imajo izvoljene ko
misije za izvajanje ZZD, 
ki imajo izdelane akcijske 
programe z nosilci nalog 
in roki.

Posebne komisije v ok
viru strokovnih služb pri
pravljajo izčrpne ocene se
danje organiziranosti, do
hodkovnih odnosov, samo
upravnih razmer itd., gle
de na določila ZZD, kar bo 
osnova za izdelavo odno
sno dopolnitev sedanje in
terne samoupravne zako
nodaje.

Dosedanje ocene in ve

likost poedinih TOZD, ka
žejo na možnosti za usta
navljanje dodatnih novih 
TOZD (tele so: TOZD Li

varna, TOZD Anodna ma
sa. TOZD Energetika, TOZD 
TOZD Energetika, TOZD 
Tehnična kontrola, TOZD 
Investicije ;— ter dve skup
nosti skupnih služb).

Imajo izdelan osnutek 
sporazuma o združevanju 
dela delavcev, ter teze za 
druge akte, ki jih terja 
ZZD, katerega najnovejša 
določila s posebnimi sklepi 
neposredno uporabljajo 
dokler ne izdelajo vseh 
potrebnih internih samo
upravnih aktov.

Posebno zahtevno delo 
ima komisija za delitev OD 
po rezultatih dela pri iz
delavi novih, ustreznejših 
meril, pa tudi komisija za 
urejanje dohodkovnih od
nosov med TOZD, zlasti 
pa v okviru SOZD UNIAL 
se komisija srečuje pri 
svojem delu z velikimi te
žavami, toda ustrezne no
ve sporazume bodo pripra
vili v določenem roku. 
Isto velja za ureditev »svo
bodne menjave dela« med 
TOZD in strokovnimi stuž-

Program izvajanja zakona o združenem delu-terminski
splošnih

Naslov akta
Zadolženi
delavec Rok za delovni 
delovna osmut. 
skupina

L Samoupravni sporazum Dolinar 1. 10. 1977 
o združitvi v delovno Kozoderc 
organizacijo TGA 
Direktor vsake TOZD 
imenuje po enega čla
na v komisijo za pri
pravo delovnega osnut
ka, ki skupaj z zadol
ženimi delavci sestav
ljajo komisijo.

2. Statut TGA Dolinar 1- 10. 1977
Direktor vsake TOZD Kozoderc
imenuje po enega čla
na v komisijo za pri
pravo delovnega osnut
ka, ki skupaj z zadol
ženimi delavci sestav
ljajo komisijo.

3. Samoupravni sporazum Ilec 1. 10. 1977
o medsebojnih razmer
jih pri ustvarjanju pri
hodka in skupnega do
hodka.
Konferenca sindikata 
TGA je predlagala DS 
TGA imenovanje članov 
komisije za pripravo 
cit. sporazuma, in si
cer: Lukman Franc, Sa- 
lemovič Radenko, Mar
kovič Viktor, Gorčenko 
Alojz, Urbančič Boris.
Predlog sindikata je u- 
mesiten s tem, da se 
v komisijo vključi še 
Ilec Anton kot predsed
nik komisije in Pauko 
Niko.

4. Samoupravni sporazum Dolinar
o medsebojnih pravi- Kozoderc 
cah, obveznostih in od
govornostih med TOZD 

in DS SS.
—• Samoupravni spora

zum obravnava ko
misija iz tč. 3.
Delovni osnutek je 
pripravljen.

5. Samoupravni sporazum Lukman november 1977 
o skupnih osnovah in
merilih za delitev či
stega dohodka.
Nosilec je finančno ra
čunski sektor, vsak di
rektor TOZD določi e- 
nega člana v tim za 
pripravo delovnega os
nutka. Delovni osnutek 
predlaga pravni refe
rent, določi postopek 
sprejema. Osnutek je 
izdelati skladno s sa
moupravnim sporazu
mom dejavnosti v sep
tembru s tem. da je 
delovni osnutek pri
pravljen sočasno s spo
razumom grupacije.

6. Samoupravni sporazum KSS 15. 10. 1977
o skupnih osnovah in Komisije
merilih za delitev o- 
sebmih dohodkov 
Področje osebnih do
hodkov urejajo Komi
sija za obravnavanje 
delitve dohodka in o- 
sebnih dohodkov in dve 
strokovni komisiji (Su- 
kičeva in Zel.jičeva).
KSS je organizator de
la in odgovoren za 
predložitev osnutka 
sporazuma.
Definiranje nalog stro
kovnim komisijam op
ravi Komisija za db- 
ravnanje delitve do
hodka in osebnih do
hodkov (Lahova). Pred
stavni^ komisije za OD 
je Dolinar. Ugotoviti je 
potrebno, ali so komi
sije sestavljene tako, 
da lahko dalje delajo, 
če niso, jih je potreb
no dopolniti. Ugotoviti 
je termine za posamez- 
ne faze in jih zapisati.
Sindikalna organizacija 
predlaga imenovanje 
nove komisije za pri-



bami, za kar se pripravlja 
nov sporazum.

Splošna ocena družbeno
ekonomskih razmer je po
zitivna kljub težavam v 
SOZD UNIAL in propad
lemu referendumu o zdru
ževanju z IBT Trbovlje, 
ki ga na osnovi anketira
nja delavcev nameravajo 
ponoviti.
2. Skupina:

■ Meso kombinat Perut
nina Ptuj — vse TOZD.
3. Skupina:

Kmetijski kombinat 
Ptuj. TOZD kmetijstvo, 
TOZD farma bekonov, 
TOZD kooperacije, KZ 
Lovrenc na Dravskem po
lju, Živinorejsko veterinar
ski zavod — TOZD Veteri
narska postaja.
4. Skupina:

»AGIS« Ptuj — vsi 
TOZD.
5. Skupina:

TVI Majšperk, Konus — Lonci

program priprave delovnih osnutkov samoupravnih 
aktov TGA

pravo enotnih kriteri
jev pri nagrajevanju, 
in sicer: Brglez Antoni,
Kumer Franc, Furman 
Jože, Menoni Jože in 
Kmetec Jože. Navede
na komisija dela v ok
viru Komisije za ob
ravnavanje delitve do
hodka in osebnih do
hodkov TGA.

7. Samoupravni sporazum 
o enotni metodologiji 
za sistemizacijo del in 
nalog.
Vse, kar je napisano 
■za tč. 6, veljla tudi za 
točko 7.

8. Samoupravni sporazum Peršoh
o skupnih osnovah in Komi. za 
merilih za urejanje oh- izume 
vezno siti in pravic iz 
naslova izumov, tehnič
nih izboljšav in korist
nih predlogov, ki so jih  
oblikovali delavci TGA.
Delovni osnutek je pri
pravljen.

9. Samoupravni sporazum 
o enotnih kriterijih pri 
reševanju stanovanjske 
problematike.
Je že. sprejet.

10. Samoupravni sporazum T 
o razporeditvi sredstev, 
pravic . in obveznosti 
■med temeljnimi organi
zacijami.
Izdelava oz. revizija je 
vezana na novo samo
upravno organiziranost.

11. Samoupravni sporazum Lukman 
o poslovanju samostoj
ne finančne službe.

15. 10. 1977

november 1977

1. 9. 1977

12. Samoupravni sporazum Ilec 
o temeljih samouprav
nih planov DO za ob
dobje 1976 — 1980.
Samoupravni sporazum 
■sprejet na zborih od
§  do 6. 7. 1976.
Uskladiti sprejem.

13. Pravilnik o enotni me- Feguš junij 1978

14.

15.

16.

17.

18.

19.

20.

2 1 .

22.

23.

24.

25.
26.

27.

28.

29.

dologiji izdelave in 
sprejema letnih sred
njeročnih in perspek- 
tionih planov poslova
nja TOZD, DS SS in 
DO.
(Je izvedbeni akt SS 
o osnovah planov).
Poslovnik delavskega Kozoderc 
sveta TGA.
Je pripravljen.
Poslovnik o delu ko- Kozoderc december 1977 
lektivnih izvršilnih or
ganov.
Pravilnik o delu samo- Kozoderc 
upravne delavske kon
trole.
Samoupravni sporazum Kovač 
o ljudski obrambi in Šegula 
družbeni samozaščiti.
Pravilnik o notranji Kozoderc 
arbitraži.
Pravilnik o oblikovanju Urednik 
sveta za glasilo »Alu
minij« (revidirat).
Pravilnik o izdajanju Urednik 
■glasila »Aluminiji«, ča
sopisa delovne skupno
sti TGA.
Pravilni^ o merilih za Kovač 
določanje tajnih podat- Šegula 
kov narodne obrambe 
in ukrepih za njihovo 
zavarovanje.
Načrt zavarovanja de- Kovač 
lovne organizacije.
Pravilnik o zavarova- Lukman 
nju plačil.

december 1977

oktober 1977

oktober 1978 
oktober 1978

oktober 1978 

december 1977

december 1977 
december 1977

Samoupravni sporazum Lukman 
o organizaciji računo
vodstva in vodenju 
knjigovodstva.
Pravilnik o kontinuira- Lukman 
ni inventuri.
Poslovnik prodaje od- Pauko 
padnega materiala čla
nom kolektiva.
Pravilni^ za odpis os- Lukman 
novnih sredstev.
Pravilnik o odpisu Lukman 
drobnega inventarja, 
avtogum in embalaže.
Plan. Ilec

september 1977

november 1977 
april 1978

november 1977 
november 1977

november 1977

TOZD konfekcija Majš
perk, Labod — TOZD Del
ta Ptuj.
6. Skupina:

Gradis TOZD Gradnje 
Ptuj, Stavbar TOZD Dra
va Ptuj, MAP TOZD o- 
pekama Ptuj, KK — TOZD 
gradbeni remont.

7. Skupina:

IMP — E'lektrokovinar 
Ptuj, KK — TOZD Tehno- 
servis,, proizvodno podjet
je »Olga Meglič«.
8. Skupina:

ŽG Ljubljana — TOZD 
za vzdrževanje voz Ptuj, 
PTT Maribor — TOZD 
Ptuj, DES Maribor — 
TOZD Ptuj.
9. Skupina:

TP »Izbira«, TP »Mer
kur«, TP Panonija, »Les« 
TOZD trgovina, KK — 
TOZD trgovina, KONUS 
— TOZD blagovna hiša, 
Panorama Ptuj.
10. Skupina:

»Les« — TOZD lesna in
dustrija, KK — TOZD go
spodarstvo, KK — TOZD 
mizarstvo Maribor, KK 
TOZD Tovarna krmil, KK 
TOZD kleparstvo, GG Ma
ribor enota Ptuj.
11. Skupina:

KK »Haloški biser«, KK 
gostilna Breg, KK Ptujske 
toplice, KK TOZD »Peto- 
via«, INTES TOZD Vinko 
Reš.
12. Skupina:

Komunalno podjetje — 
vse TOZD, AGROTRANS- 
PORT, Stanovanjski ser
vis.
13. Skupina:

Projektivni biro Ptuj, 
PLESKAR, CERTUS Ma
ribor •— PE Ptuj, Vodno 
gospodarstvo Maribor 
TOZD Drava Ptuj, Cestno 
podjetje Maribor TOZD 
Ptuj.

14. Skupina:
Bolnišnica Dr. Jožeta Po

trča, Združeni zdravstve
ni dom, Lekarna Ptuj, Za
vod Dr. Marjana Borštnar- 
ja Dornava.

15. Skupina:
Uprava SO Ptuj, Občin

sko sodišče Ptuj, KB Ma
ribor — podružnica Ptuj, 
SDK Maribor — podruž
nica Ptuj.

16. Skupina:

Vse OZD s področja šol
stva in otroškega varstva.

Dalje Sklepne ugotovitve. 
(Nadaljevanje na 12. str.)



Analiza o uresničevanju določil zakona o združenem delu 
v TOZD in OZD ptujske občine do 31. julija 1977

tam, kjer imajo šibkejše 
strokovne službe in manj 
aktivne družbeno politič
ne organizacije.

7.
Obiski v vseh omenjenih 

OZD pa so vendarle poka
zali razmeroma veliko pri
pravljenost in zavzetost 
najodgovornejših delavcev 
v večini kolektivov, da v 
postavljenih rokih, izpelje
jo v zvezi z ZZD vse za
stavljene naloge, čim bolj 
kvalitetno in vsebinsko in 
ne le formalno, kar je pa 
še, žal tuidi bilo opaziti 
v poedinih OZD, oziroma 
TOZD.

8.

Med obiski smo ugotav
ljali tudi splošno družbe
no politično klimo., ter go
spodarski položaj v sle
herni TOZD, in ugotovimo, 
koliko, da je gospodarneje 
in splošna klima v veliki 
večini kolektivov ugodna 
oziroma ocena optimistič
na, ker je tudi poglavitno 
za izvajanje določil ZZD.

9.
Vseh 16 delovnih skupin, 

ki so obiskovale določene 
OZD, je svoje delo odgo
vorno opravile im se dogo
vorile, da bodo v jesenskih 
mesecih ponovno obiska
le »svoje« odrejene OZD, 
predlagale pa so, da bi 
bili sedaj zelo koristni po
sveti o praktičnih rešitvah 
posameznih nalog, ki jih 
postavlja ZZD.

Analizo sestavil 
po poročilih skupin 
Janko Bezjak 
— predsednik občin
skega sindikalnega 
sveta občine Ptuj.

(Nadaljevanje z 11. strani)

Sklepne ugotovitve:
1.
Od -skupno 98 obiskanih 

OZD oziroma TOZD še ni
so doslej ustanovili niti 
komisije za izvajanje ZZD 
le v Stanovanjskem servi
su in Veterinarski postaji, 
vseh TOZD zdravstvenega 
doma (5), (ter v vseh TOZD 
Bolnišnice, zaradi načrto
vane, a neuspele integra
cije), vendar imajo v obeh 
delovnih organizacijah ko
misije na nivoju DO.

Imenovane komisije, ven
dar brez lastnih akcijskih 
programov, imajo v vseh 
TOZD Agisa, nekaterih 
TOZD KK, TVI Majšperk, 
Konus TOZD — Konfek
cija Majšperk, Komunal
nem podjetju in nekaterih 
dislociranih TOZD, vendar 
bodo te sprejeli v nasled
njih dneh.

Kvalitetno analizo last
nih samoupravnih razmer, 
dohodkovnih odnosov, ter 
sedanje organiziranosti 
glede na določila ZZD ima
jo doslej le v 39 ali 42 
odst. vseh obiskanih OZD, 
vendar je 'ta analiza, tik 
pred izdelavo ali v izdela
vi v domala vseh OZD.

Merkur Ptuj, pa tudi v 
nekaterih TOZD. katerih 
sedež njihovih delovnih 
organizacij je izven naše 
občine: Imtes — TOZD 
Vinko Reš, Labod — 
TOZD Delta, ŽG — TOZD

jo teze potrebnih novih sa
moupravnih aktov, ki jih 
terja ZZD, vendar so ta 
iskanja še vedno v okviru 
strokovnih služb DO. zla- 
siti tam-, kjer imajo TOZD 
zelo šibke strokovne služ

Iz obrata za predelavo žlindre

teze ali celo osnutke neka
terih samoupravnih aktov 
n pr. sporazuma o zdru
ževanju dela delavcev, o- 
pise opravil ali teze spo
razumov o delitvi OD po 
rezultatih dela, teze za

4.
V mnogih kolektivih so 

že intenzivno pristopili k 
realizaciji začrtanih akcij
skih programov, relativno 
največ doslej opravili v: 
TGA Kidričevo, Mesokom- 
binatu Perutnina Ptuj, v 
OZD na področju šolstva,

za vzdrževanje voz Ptuj, 
IMP — TOZD Elektroko- 
vinar Ptuj itd.

5.
V skoraj polovico obi

skanih OZD sicer intenziv
no iščejo posamezne re
šitve odnosno pripravlja

be ali so celo brez njih 
(npr. Agi si, delno KK Ptuj, 
Zdravstveni dom, pretež
no število TOZD, kateri se
dež DO je izven občine 
itd.).

6.
Ne glede na to, da so 

praktično v vseh OZD že 
nekaj storili na izvajanju 
ZZD (imajo pripravljene

pospeševanje dohodkovnih 
odnosov znotraj DO, svo
bodne menjave dela do 
skupnih služb itd.), pa lah
ko za več kot polovico vseh 
obiskanih OZD trdimo, da 
so pri teh nalogah še pov
sem na začetku poti, da 
preveč odlašajo in čakajo 
»ustreznih navodil in po
trebno dopolnilno zakono
dajo«, kar je opazno zlasti

Novi člani konference osnovnih 
organizacij sindikata TGA
1. POTOČNIK Ivan

2. ZAVEC Stanislav

3. DONIK Herman

4. KOS Vladimir
5. BRATUŠEK Jožef
6. DREVENŠEK Anton
7. DVORŠAK Friderik
8. GOJKOŠEK Janko
9. KRAMBERGER Milan

10. POLAJŽAR Franc
11. DOLENC Maks
12. MAJCEN Danilo
13. VAJDA Katica
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Vsem novim članom delovne organizacije TGA 
»Boris Kidrič« Kidričevo želimo mnogo uspeha na 
delovnem mestu in aktivnega delovanja v samouprav
nih organih ter družbeno-političnih organizacijah.

Iz pisarne sindikata
Spajanje



Kako uresničujemo 
družbeni plan 
za obdobje 1976-1980

V sred o  dne, 21. sep tem bra  1977 so s e  zbrali vsi trije zbori Skup
ščine  obč ine  Ptuj te r obravnavali na ločenih se jah  vrsto pom em bnih 
nalog, med katerim i vsekakor velja predvsem  om eniti predlog  p ro
gram a de la  zborov Skupščine občine Ptuj od sep tem bra  1977 do julija 
prihodnjega leta. Analizo o uresničevanju  družbenega piana občine 
Ptuj za obdobje  1976—1980, v letih 1976 in 1977 te r izhodišči za obliko
vanje družbeno-ekonom ske politike in razvoja občine Ptuj v letu 
1978 te r poročilo  izvršnega sveta  o realizaciji finančnih načrtov s a 
m oupravnih družbenih dejavnosti za leto 1976.

D elegati d ružbeno-politlčnega zbora so  obširno spregovorili o 
predlogu sk lepa  o izvolitvi sodnikov porotnikov O bčinskega sod išča  
Ptuj o predlogu sk lepa  o razrešitvi dosedan jega  in izvolitvi novega 
č lana kom isije za oblikovanje in priznanja S kupščine občine Ptuj. 
Naj zapišem , da je  iz te  kom isije odšel na novo službeno do lžnost v 
M aribor tovariš Alojz G ojčič in, da  je  bii na njegovo m esto od komi
sije  za volitve, im enovanja in kadrovska vprašanja pri SO Ptuj p red 
lagan tov. dr. Cvetko DOPLIHAR — generaln i direktor KK Ptuj.

Seveda je  stek la  razprava š e  o nekaterih  drugih predlogih v smeri 
kadrovskih sprem em b, m edtem  pa so  delegati ostalih  dveh zborov še  
posebej razpravljali in sk lepali o nekaterih  predlogih  odlokov, m ed 
katerim  bo vsekakor zelo zanimiv osnutek  odloka o ureditvi ces tn eg a  
prom eta v Ptuju, p redlog  odloka o hišnem  redu v občini Ptuj, p red 
log odloka o sprem em bah in dopolnitvah odloka o m inim alnih tehn ič
nih in drugih normativih za vzdrževanje stanovanjskih h iš in poslovnih 
prostorov v stanovanjskih  hišah  in seveda  predlog  odloka o sprem em 
bah in dopolnitvah odloka o obveznem  odlaganju  in odvažanju smeti 
te r  o vzdrževanju č istoče  na javnih površinah v m estu Ptuju in Naselju 
Kidričevo.

Poleg že  om enjenega so  delegati zbora združenega de la  razprav
ljali o predlogu sk lepa  o sestavi liste č lanov d iscip linske kom isije 
(po 200. č lenu zakona o združenem  delu), — sam o delegati zbora kra
jevnih skupnostih  pa še  o predloqu sk lepa o razporeditvi sredstev  za 
funkcionalne izdatke krajevnih skupnosti v letošnjem  letu.

Program  dela  zbora združenega dela, zbora krajevnih skupnosti in 
d ružbeno-po litičnega zbora Skupščine občine Ptuj za obdobje  od 
sep tem bra  1977 do julija 1978 v glavnem  o bsega  vse naloge, ki izvirajo 
iz obvez nadaljn jega u resničevanja  ustave SRS in uveljavljanja zakona 
o združenem  delu, naloge, ki izhajajo iz pobud delavcev, delegacij, 
družbeno-političn ih  organizacij in sam oupravnih in teresnih  skupnosti 
obč ine  Ptuj ter naloge iz program a de la  zborov Skupščine občine 
Ptuj za minulo leto, ki š e  n iso  b ile opravljene.

Om enjeni osnu tek  je  bil že tudi v javni razpravi, zbori SO pa so 
o  osnutku pozneje  tudi razpravljali in ga sprejeli na 32 seji, ki je 
b ila  22. junija le tos. Lahko trdim , da je  program  zelo obširen  in, kot 
tem u pravimo zelo  napet, vendar še  to ni povod za kakršenkoli p re
p lah , da  le -tega  s  skupnim i močmi ne bom o tudi izpeljali do  konca.

 ̂P recej bolj obširna pa je  analiza u resničevanja  družbenega plana 
obč ine  Ptuj za obdobie  1976—1980 v letih 1976 in 1977, ki o bsega  kar 
32 strani in bi bilo zelo  priporočljivo, da  jo tisti de legati, ki so  jo 
dobili, dajo  ostalim  delavcem  (občanom ) v roke, da jo sam i p reg le
dajo  in skušajo  iz n je tudi izvleči zase , ozirom a kaj je  bilo dobrega 
in kaj ni veljalo , kar bi morali odpraviti, saj ni m ogoče take analize 
poslati vsem  občanom  in so  prav tukaj najbolj odgovorni delegati 
vseh treh  zborov SO Ptuj, da o vseh  takih in podobnih m aterialih 
seznan ijo  svoje volivce — kar še  posebej velja za d e leg a te  DPZ, saj 
p rav  le-ti vsi dobivajo vso gradivo za se je  zborov SO Ptuj.

Ta analiza je  š e  toliko bolj pom em bna, ker obravnava najprej 
skupne  in te rese  in cilje  družbenega in gospodarskega  razvoja v ob
dobju  1976 do  1980, u resn ičevan je  skupnih in teresov in ciljev d ružbe
nega p lana občine v letih 1976 in 1977, uresničevanju  skupne politike 
In nalog na posam eznih področjih  gospodarstva, u resničevanje  raz
vojnih usm eritev na področju  gospodarske  infrastrukture, p rostorskega 
razvoja in varovanja okolja. Nadaljuje s e  z uresničevanjem  razvojnih 
usm eritev  in skupne  politike na področju družbenih  dejavnosti, u re
sn ičevan je  razvojnih usm eritev in politike na drugih področjih  skup
n ega  pom ena te r ob koncu seveda  že tudi prve o cen e  g lobalnih mož
nosti razvoja v prihodnjem  (1978) letu.

č ep rav  je  om enjena analiza zelo obširna in po svoje tudi zelo 
zanim iva, pa  velja ob vsem  za nas om eniti le izvleček iz dela , ki 
op isu je  našo  DO in p iše, da TGA v lanskem  letu ni doseg la  ravni 
pro izvodnje p redhodnega  leta, da pa  je  v prvih šes tih  m esecih pro
izvedla za 2,6 odst. več. Tu so  opisani določeni problem i, ki so vpli
vali na minulo poslovanje. Zanimiv je  tudi del, ki opisu je , da so  v 
teku nekatere  investicije, ki bodo v prihodnje ali pa so  nekatere  že 
b ile  in s ice r bi s e  naj povečale  proizvodnja anodne  m ase za 20 odst. 
ali okrog 60.000 ton. D ograjena s ta  dva obrata  in s ic e r  obrat za kom
penzac ijo  jalove energ ije  te r obrat za predelavo žlindre z zm oglji
vostjo  3000 ton.

V teku je  m odernizacija proizvodnje v elektrolizi B in m odernizaci
ja v glinici te r energetskem  obratu , ki bi naj bila  predvidom a dokon
čana  š e  v letošnjem  letu te r om ogočila povečanje proizvodnie glin ice 
od 125.000 t na 136.000 ton ob is točasnem  zm anjšanju norm ativne upo

rab e  nekaterih  surovin. Brez dvom a že teh nekaj izvlečkov iz dela, 
ki s e  tič e  le n a še  DO pove m arsikaj, predvsem  pa to , da bo  v 
b odoče  potrebna š e  m nogo večja n aša  skupna angažiranost, da vse 
zad an e  in postavljene naloge in cilje  tudi realiziram o, saj je  le v 
tem  tudi n aša  boljša  perspektivnost.

To je  možno oceniti tudi iz prvih ocen  globaln ih  m ožnosti raz
voja v letu 1978, kjer je  poleg  o s ta lega  govora tudi o naši tovarni 
in s ice r da bo na področju  barvne m etalurgije izvedena rekonstruk
c ija  proizvodnih naprav v TOZD glin ica  te r uvedena pllnofikacija kot 
novi vir c en e jše  energ ije  — m edtem  pa bodo v TOZD tovarne a lu
m inija oz. v proizvodnji alum inija vlaganja usm erjena v višje stopnje 
prede lave  prim arnega alum inija te r še  nekatere  postavke o rekonstruk
ciji e lek tro lize hale  A.

Skratka priporočam , da si po možnosti to analizo dobi vsak tisti, 
ki ga napredek  in razvoj zanim a, ki ga zanim a preteklo poslovanje in, 
ki ga zanim a n aša  boljša  perspektiva, da tudi sam  pom aga s svojimi 
p redlogi in koristnim i pripom bam i.

F. MEŠKO

Iz Impol a



1. UVOD

K letnem u planu poslovanje 
TOZD, DSS In DO za  leto 1977 
sm o  sprejeli š e  stab ilizacijsk i 
program  s  ciljem  znižati s tro š 
ke poslovanja, vzpodbujanje  in
ventivne dejavnosti in optim al
n eg a  izkoriščanja  kapacitet.

Analiza izpolnitve stab ilizac ij
sk eg a  p rogram a za  obdobje
I.—VI/77 je  napravljena na osnovi 
poročil, ki so  jih napravili od
govorni delavci. P rihranek pom e
ni de jansko  zm anjšanje  planira
nih stroškov zaradi bo ljšega  iz
koriščan ja  proizvodnih kapacitet 
in prihrankov na porabi surovin, 
izbo ljšane  o rgan izacije  de la  in 
povečan je  produktivnosti de la  ob 
učinkovitejši izrabi delovnega ča 
sa.

V nadaljevanju  podajam o izpol
nitve posam eznih stabilizacijskih 
program ov za  prvo polletje  1977.

2. IZPOLNITEV STABILIZACIJSKE
GA PROGRAMA TOZD TOVAR
NA GLINICE

2.1. Uvedba 7-stopenjskega pra
n ja nam esto  6-stopenjskega

N aloga š e  ni realizirana. Vzrok, 
da  na loga  š e  ni realizirana je  v 
tem , da  je  potrebno narediti p re
cej cevovodov in avtom atike če  
hočem o aktivirati še  eno stopnjo  
pranja.

2.2. K isllnjenje vparllnlh s is te 
mov z  H2SO4

Nalogo sm o realizirali v za
četku leta. Točen prihranek je 
zarad i teg a  težko izračunati. Pri
h ranek  s e  n an aša  na zm anjšanje 
p o rabe  energ ije  in ga  bom o o- 
vrednotili pri skupnem  ovredno
ten ju  prihranka na energiji.

2.3. Ekonom lčnejša vožnja avto- 
klavne serije

Zastavili sm o si nalogo, da 
dosežem o višje m oralno razm er
je  (M. R.) razklopnega luga in 
n ižje M. R. luga po razklopu. To 
sm o v prvem polletju dosegli.

rezervi. N aša naloga je  kljub 
težavam , ki s e  tu pojavljata za
radi sk lad iščen eg a  prostora, usta 
vitve peči itd., da  poiščem o mož
nost kurjenja z m anjšimi nasi
pi po peči. Do konca leta mo
ram o tudi to  nalogo realizirati.

2.5. Izločevanje vanadijske soli

V sebnost V2O5 v lugih p ada  kot 
p osled ica  kavsfifikacije pralne vo
de. Zaradi teg a  ni potrebno iz
ločevati vanadijske soli.

Pričakovali sm o, da  s e  bo ob
ratovanje centrifuge za  izločanje 
vanadijske soli zm anjšalo  za 50 
odst. V I. polletju centrifuga ni 
obratovala.

Prihranek je  0,1 t  pare /h  +  ni 
vzdrževanja centrifuge, ki je  o ce 
njena na 10.000,00.

180 dni X 24 X 0,1 =  432 t.
vzdrževanje centrifuge 10.000,00
din.

2.6. M erjenje alkalite te  konden- 
zatov v parilnlcl

N aloga je  realizirana v pred
videnem  roku.

Prihranek ni možno ločeno o- 
vrednotiti in ga  bom o ovredno
tili pri skupnem  prihranku pri 
energiji.

Do jesen i je  potrebno š e  ure
diti v račanje  kondenzata  od g re t
ja  (sanitarna, vzdrževanje . . . ).

NADOMESTITEV HIDRATIZIRANE- 
GA APNA Z ŽGANIM

Naloga, ki je  b ila zastavljena 
v stab ilizacijskem  program u za 
leto 1975 še  ni realizirana, ker 
š e  ni možno dobaviti žgano ap 
no v prahu.

Prihranek iz zastavljenih nalog 
zap. štev. od 2.1. do  2.6 je  naj
boljše  če  jih skupaj ovrednotim o,

1976 I. pol. 1977
M. R. pred razklopom 3,41 3,47
M. R. po razklopu 1,64 1,59

Višji M. R. pred razklopom  in 
n ižje M. R. po razklopu so  nam 
om ogočili višjo proizvodnjo za 
7,7 odst. pri istih količinah in 
koncen tracijah  razklopnega luga.

Proizvodnja AI2O3 v I. pol. 1977 
je  59.887 t  x 7,5 odst. je  4.500 t.

Prihranek: 4500 t x 4,288 t  pa- 
re/AhOa je  19.296 t.

2.4. Ureditev kurjenja v kalci- 
nacijsklh pečeh

Nalogo sm o s  tehn ične  strani 
v  popolnosti realizirali. Kljub te 
mu nism o zm anjšali porabo ma
zu ta  po toni kalcinirane g linice.

Režim kurjenja sm o sprem enili, 
tako  d a  je  seda j sprem enljiva 
v rednost nasipa  hidrata. Prej sm o 
sprem injati količino goriva ali 
zraka (vlek). Takšen režim kur
jen ja  je  imel za  posled ico , da 
zarad i pogostih  sprem em b zraka 
ali goriva nism o imeli prilagojeno 
količino zraka gorivu. Sedaj ku
rim o tako, d a  zadani količini go 
riva dam o optim alno količino 
zraka za  zgorevanje. Optim alno 
količino zraka določim o preko a- 
nalizatorja  dim nih plinov. Z na
sipom  hidrat a  reguliram o stopnjo  
kalc inacije  in ne  več  z  gorivom 
(mazutom). Torej, č e  je  g linica 
s lab o  kalcin irana zm anjšam o na
s ip  in obratno .

Kje so vzroki, da kljub spre
menjenim režimom nismo doseg
l i  zmanjšano porabo goriva.

Prii proSzvodnjii ca li®  t  AbOa 
na dan po peči n i možno bi- 
eftsveno »fnanjjisfii porabo mazuta. 
Snanjšanjie porabe mazuta ie 
iffiožfto tie pod pogojem,, da 
zmsMjišaffio ikspsoiitteS© peči. To 
jj@ iTO$žne z  ozirom,, da imamo 
m  jpžfii,, od Ufatórììb je  ena v

ker vsi imajo za cilj zm anjšanje 
porabe energije .

Porabe pare: 
p lanirana 4,540 t / t  AI2O3 

doseženo  4,028 t / t  AI2O3 

prihranek 0.512 t  AI2O3

59.887 t AI2O3 X 0,512 t / t  AI2O3 
: =  30.662 t  pare

Dosegli sm o tudi zm anjšanje 
porabe alkalij:
NaOH:
planirano 87,00 
doseženo  82,80 
p rihranek 5,80

59.887 t AI2O3 X 5,8 kg/t AI2O3 
: =  374 t

3. IZPOLNITEV STABILIZACIJSKE
GA PROGRAMA TOZD TO
VARNA ALUMINIJA

Tehnični razvoj
V okviru izpolnjevanja s tab iliza

cijskega  p rogram a za  leto  1977 
sm o v tehničnem  razvoju na po
sam eznih nalogah iz program a 
napravili s led eče :

1. izboljšave na  obsto ječih  na
pravah z uvajanjem  novih pripo

močkov in m ehanizacije v ci
lju povečanja  produktivnosti

— pripravili sm o vse potrebno za 
naročilo  vozila za prevoz a- 
nodne m ase

— priskrbeli na 6-m esečno po
skusno delo  lom ilec skorje 
s  kolesom

— dokončali sm o hladilnik za  5 
kg hlebčke

— rešili sm o problem  obrabe  tul
cev na črpaln ih  loncih

—- zam enjali sm o zaviti del čr- 
paine cevi z  ravnim v el. B.

2. Uvajanje prim ernih dodatkov 
elektrolitu , ki bodo pripom ogli 
k zm anjšanju porabe surovin in 
energ ije  v elektrolizi
— na tem področju nism o v tem 

letu delali nič
— prej so  bile Sturane možno

sti dodajan ja  LiF, vendar je 
cena  previsoka

3. Unifikacija hidravličnih e le 
mentov v livarni

;fr- na loge  imamo v rednih me
sečn ih  planih de la

— do seda j imamo posneto  s e 
dan je  s tan je

| j |  nalogo bom o razširili še  na 
konstr. izboljšave na vertikal
nih livnih strojih

4. U poraba odpadnih  surovin 
(kriolit, g linica, anodna masa)

delavci iz Tehničnega razvoja 
se  vključujem o v to nalogo z 
iskanjem  rešitev možnosti upo
rabe teh surovin te r  načinu 
opravljanja v elektrolizi

E» v tem  letu sm o delali analize 
odpadnih surovin pod elektro
lizo B

— v tretjem  četrtletju  1977 bomo 
izdelali rešitev so rtiran ja  ma
te ria la  izpod elektro lize B in 
prevoz v elektrolizo te r nasi- 
pavanje na celice .

Proizvodnja

— v elektrolizi A In B sm o po
rabili 160 t kri o I ita, ki sm o ga 
dobili iz kleti in jaškov ter 
80 t zdrobljenih kalciniranih 
anod

— pri vzdrževanju naprav in ob
jektov nism o dosegli zm anj
šan ja  stroškov

— v prvem polletju 1977 sm o 
imeli 1332 nadur manj kot v 
istem obdobju leta 1976

rr- izpolnitev nalog iz stab iliza
cijskega  program a za tehnični 
razvoj je  razvidna iz priloge

— na področju zm anjašnja ob
ratovalne napetosti elektroliz 
A in B nism o nič dosegli

— naloge, ki sm o jih predvideli 
iz področ ja  energetike, bomo 
lahko realizirali š e le  v m ese
cih sep tem b er in oktober po 
predhodnem  dogovoru s TOZD 
glinica.

4. IZPOLNITEV STABILIZACIJSKE
GA PROGRAMA TOZD VZDR
ŽEVANJE

Iz stab ilizac ijskega  program a 
za  leto 1977 je  razvidno, da  si 
je  TOZD Vzdrževanje zadal na
logo po dveh področjih  in sicer, 
dela, ki š e  dajo finančno ovred
notiti in dela, ki jih finančno ni 
možno ovrednotiti oz. zeio težko, 
ker ni prim ernih meril.

Glavna usm erjenost s tab ilizacij
sk eg a  program a je  b ila  na re
montu el. celic  kjer sm o planira
li, da  bom o rem ontirali v prvem 
polletju 48 celic  s  povprečnim  
časom  izklopa 25 dni. iz poročil 
je  razvidno,

da  sm o uspeh rem ontirati 47 ce 
lic s povprečnim  časom  izklopa 
21,5 dni. G lede na lanskoletni 
povpreček  29,7 dni je prihranek 
8,2 dni po izklopljeni celici. Plan 
števijia rem ontiranih celic  ni 
dosežen  100 odst., kar je  posle 
d ica  okvar^na W iegerju in delno 
prim anjkljaj delovne sile .

Nadalje sm o si v planu zadali, 
da  bom o zm anjašli oz. znižali 
s troške za tu je  delovne sile , za 
katere bom o našli nadom estilo  
v lastni delovni sili, s talno  za
posleni v TGA. Ta prihranek bi 
znašal 682.500,— din letno, ki pa 
do  seda j ni bil realiziran, ker 
nism o uspeli po razpisih za pro
s ta  delovna m esta pridobiti te  
delovne sile . To ima za  posled i
co, da  je  stab ilizacijsk i program  
za  to  točko za  prvo polletje  ne
realiziran.

Znižanje stroškov poslovanja za 
tis te  postavke, ki s e  težko ovred
notijo, oz. za  njih ni meril je 
delno, realizirano in s ic e r  v glav

nem v nabavi nekaterih  instru
m entov za  elektro področje  in 
avtom atizacijo  te r nabava m ešal
nika za m ešanje  kitov. V postop
ku je  tudi nabava prevoznega hi
dravličnega podesta , s tro ja  za 
uravnoteženje ro tirajočih delov 
in nabava novega W iagerja. V 
kanalski skupini sm o zm anjšali 
število delavcev za en eg a  de 
lavca, zaradi naprej planiranega 
č iščen ja  kanalov, ki se  izvaja 
predvidom a v juliju.

Ponovno povdarjam o, da  bi ve
lik prihranek doseg li z boljšo 
delovno discip lino , prim erno do
kum entacijo pri nabavi novih s tro 
jev in z ureditvijo obsto ječe  do 
kum entacije po tehnični strani, 
ki bi b ila  osnova za tehnološko 
dokum entacijo . Vendar opažam o, 
d a  z lasti o vezi d iscip line  ni na 
področju TGA v letu 1977 nare
jeno nič ih': sm o tudi mnenja, 
da delovne d iscip line  ni možno 
vzgajati sam o v enem  TOZD-u 
tem več je  to skupen problem  
OZD.

V vrednotenju s tab ilizacijskega 
učinka s e  upošteva še  razliko 
med planiranim i in dejansko po
rabljenim i sredstvi v prvem pol
letju 1977, ki znaša  3 odst. p lan
ske vrednosti, ali 1,983.210,—• din.

5. IZPOLNITEV STABILIZACIJ
SKEGA PROGRAMA TOZD 
PROMET

V letnem  stabilizacijskem  pro
gram u imamo zastavljene n asled 
nje program e, in njihove možne 
prihranke:
— nabava novih transportnih

sredstev  1,000.000 din
rp, p rihranek pri gorivu

11.000 din
— z boljšo organizacijo  de la  z

viličarji 125.000 din

Od teh program ov sm o že re 
alizirali 1, ko sm o nabavili na
kladalec  ULT-200, ki je  uspešno 
zam enjal delo  dveh buldožerjev, 
katera sm o že odprodali za 15.000 
din.

S tem so odpadli tudi veliki 
planirani stroški investicijskega 
vzdrževanja za om enjena buldo
žerja. Ker pa je nakladalec  
ULT-200 redno začel obratovati 
š e le  v m esecu juniju bo končni 
efekt stab ilizac ijskega  program a 
znan še le  ob koncu leta ko bodo 
znani vsi stroški, ki nasta ja jo  
med letom pri transportiran ju  bo
ksitov. Računam o da  bo ta  pri
hranek vsaj tak, kot sm o predvi
devali.

N aslednji program , ki se  nanaša  
na prihranek goriva bo znan še le  
ob koncu leta, vendar že sedaj 
lahko ugotavljam o, da do pri
hranka ne bo prišlo  saj na tem 
področju nism o doslej n ičesar 
storili.

G lede na boljšo organizacijo  
de la  na viličarjih, ki prav tako 
sodi v stabilizacijsk i program  
lahko rečem o, da  se  je  število 
nadur v letošnjem  letu napram  
lanskem u občutno  zm anjšalo, ven
dar so vzroki verjetno v manjši 
prodaji alum inija kot lani.

Končni efekt stab ilizac ije  bomo 
točno  lahko ovrednotili še le  ob 
koncu poslovnega leta saj je 
znano, da  v cestnem  prom etu, 
žel. prom etu in transpoprtu  ak
tivnosti nihajo preko leta.

6. IZPOLNITEV STABILIZACIJSKE
GA PROGRAMA DS SS

Z izvajanjem nalog se  DS skup
nih služb vključuje v s tab ilizacij
ska  prizadevanja.

Finančni sek to r

je  izvedel stabilizacijsk i pro
gram  v naslednjem :
— S področja financiranja

Za izvozne reesken tne  kredite, 
ki sm o jih koristili v prvem pol
letju sm o plačali 302,946.00 din 
obresti. Iste kredite sm o vezali 
pri poslovnih bankah v znesku 
30.000.000 din po višjih obrestnih

merah. Obresti za  o ročena  s red 
stva znašajo  p r 30. 6. 1977 din 
566.666.— din tako, da  je  s tab i
lizacijski učinek  263.720.— din.

Zaradi ugodnih likvidnosti in 
izpoln jenega sistem a finančnega 
planiranja sm o v letošnjem  letu 
eskon titali m enice nekaterim  u- 
porabnikom  družbenih  sredstev .

Obresti od oskentiranih  m enic 
znašajo

238.924,80 din
kar predstavlja stabilizacijski 

učinek.

— S področja  računovodstva

Na področju računovodstva je 
v polnem  teku priprava obdelave 
glavne knjige na računalniku. 
Učinek iz teg a  področja  bo 
možno na tančneje  definirati in 
oceniti ob koncu poslovnega le
ta, ko bodo znani konkretni re
zultati.

Posebej pa še  velja enkrat 
povdariti, da z prerazporeditvijo  
delavcev zadostim o vsem dodat
nim adm inistrativnim  opravilom, 
ki jih je  iz dneva v .dan več. 
Sprem em be na področju zakQ- 
nodaje  še  zaenkrat niso vplivale 
na povečanje  števila zaposlenih, 
vendar takšno s tan je  ne bo mog
lo dolgo trajati.

— Kadrovsko socialn i sektor:

Cilje iz stab ilizac ijskega  pro
gram a v KSS izvršujemo po d ina
miki, ki sm o jo predvideli. Tako 
sm o v prvi polovici le tošnjega 
leta prihranili s  tem , ko nismo 
plačevali nadur za izredno delo 
1077 ur. Delavci KSS sm o nam 
reč izredna de la  v zvezi z benifi- 
kacijo in raziskavami RAD — 20 
in RAD — 20A te r popis zavaro
vancev, opravili v glavnem  v 
popoldanskem  času . pri čem er 
nismo imeli plačanih  nadur.

Tudi stab ilizacijsk i program  na 
področju izobraževanja uspešno  
izvršujemo, saj sm o sem inarje, ki 
so ob izvedbi specia liz iranih  u- 
stanov, zelo dragi, izvedli sam i.

Žal nism o uspeli pri naših  pri
zadevanjih g led e  informiranja 
zaposlenih . Č eprav sm o storili 
vse kar je bilo v naši moči, se  
tisti, ki so po določilih  zakona 
o združenem  delu (čl. 26 te r 
546—550) doižni obveščati delav
ce, teg a  s e  še  ne zavedajo d o 
volj, tako da. na tem  področju 
ne napredujem o.

— Splošni sektor

V prvem polletju 1977 je  v 
okviru n aše  službe največji pri
hranek ustvarjen v telefonski cen 
trali. S poostreno kontrolo in 
zaračunavanje  privatnih te lefon
skih pogovorov je  prihranjeno 
17.861.— din in č e  še  upošte
vamo, da  se  privat dosti manj 
telefonira potem  je  prihnanek še  
večji. Z ukinitvijo nočnega, ne
de ljskega in p razn ičnega dežur
stva se  je  zm anjšalo število noč
nih, nedeljskih in prazničnih ur.

V obratu družbene prehrane so 
se  zm anjšale  nadure  za  6,40 odst. 
V prvem polletju  1976 je  bilo v 
ODP opravljenih 1924 nadur, v 
istem obdobju 1977 pa 1901 nadur, 
ali 23 nadur manj.

V ostalih delih n aše  službe i- 
mamo s ice r m inim alne prihran
ke, 'vendar so v glavnem  iz o b 
jektivnih razlogov ostali na raz
ni iz lanskega  leta.

— Sektor za m arketing

N abavna služba
— vodi se  s ta lna  računska kon

tro la  tako dom ačih kot ino
zem skih tovornih listov ven
dar lahko številčno to  prika-

(N adaljevanje na 15. strani)
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žem o še le  z zakasnitvijo cca  
6 m esecev, ko nam izdajo JZ  
dobrop ise . Pripom injam o pa, 
da je  sam o za prve tri m esece 
le to šn jega  leta v reklam aciji 
za c ca  270.000 din tovornih 
listov.

— povečano iskanje različnih 
ponudnikov, preverjanje po
godb je  postalo  redno delo 
in je  dalo  že prve rezultate,

— vsako naročan je  tu je delovne 
sile  preverjam o in usklajujem o 
te r  jo skušam o zm anjšati na 
minimum. Enako vsklajujem o 
tudi vsa s lužbena  potovanja.

— s Projektivnim birojem  Ptuj 
sm o podpisali sporazum , ki 
nam bistveno znižuje s troške 
projektantskih uslug,

— v sodelovanju z vsemi TOZD 
skušam o doseči optim alne za
loge reprom aterialov in su-, 
rovi n.

vočasne, ker v sektorju  prim anj
kuje kadra, letni plan in rebalans 
p lana sm o uspeli pripraviti pra
vočasno, dočim  pri srednjeročnem  
planu nism o uspeli. Vzroki so 
delno  v sam em  sektorju , glavni 
vpliv, na zunanje  pa ima neak
tivnost in neodgovoren odnos vo
dilnih delavcev TGA do sistem a 
p laniranja kot celo te.

— Sektor kontrole kvalitete

Pri izvajanju nalog predvidenih 
v stab ilizacijskem  program u smo 
dosegli nasledn je  rezultate:

1.

Kontrolo kvalitete surovin in 
proizvodov sm o z uvedbo nekate
rih novih kontrolnih m etod in 
ob boljši organizaciji izboljšali. 
Predvsem  sm o dosegli boljše  re 
zulta te  pri vhodni kontroli su ro 
vin, katerih kvaliteta je  zaradi 
sp re tnega  * opozarjanja  dobavite
ljev o odkritih napakah v glav
nem ustrezala  našim  zahtevam .

tem področju potrebno vložiti do
da tne  napore  tako v SKK kot v 
livarni in doseči zm anjšanje pri
stojnih napak in s  tem  zm anjšati 
nepo trebnega  izmeta.

4.
V prizadevanjih za racionalno 

tro šen je  laboratorijskih m ateria
lov sm o po interni evidenci upo
rabe bili uspešni, saj je  bila po
raba za  isto število analiz manj
š a  kot v letu 1976.

5.
Pri zm anjševanju stroškov za 

tekoče  vzdrževanje naprav in 
inventarja kljub uvedenem u nad
zoru nad opravljenim i storitvami 
nismo bili uspešni.

Vzroki za neizpolnitev nalog 
izvirajo iz sed an jeg a  sistem a te 
kočega vzdrževanja, kjer za  po
sam ezno storitev  ni vnaprej do
ločen čas.

— Služba varstva pri delu 
SVD je  v celoti realizirala 1. 

nalogo iz s tab ilizac ijskega  pro-

Iz livarne

Prodajna služba

— s prodajnim  program om  sku
šam o doseči m aksim alno stop 
njo pokritja,

— v izvoz sm o plasirali večino 
b laga predvsem  v države v 
razvoju, kar p rinaša  tudi pra
vico na uvoz reprom aterialov

— začeli sm o z akcijo odprodaje 
vseh nepotrebnih  m aterialov In 

pa akcijo odprodaje  odpadnih 
m aterialov, kar nam veča n aša  
ob ra tna  sredstva.

— Sektor za  p lan , analizo  in 
organizacijo

V stabilizacijskem  program u za 
leto 1977 niso konkretizirane na
loge v takem  sm islu, d a  bi lah
ko ugotavljali vrednosti prihran
ka. Kljub vsem u pa  je  v pro
gram u povdarek na pravočasnem  
izpol n j evan j u pl ansko-anal itski h
nalog, ki posredno vplivajo na 
prihranke v DO. Na tem  pod
ročju sm o le delno  uspeli. Ana
lize niso dovolj kvalitetne in pra

S pravilnim sk lad iščen jem  su 
rovin je  možno doseč i p recejšn je  
prihranke, ker se  zm anjšajo iz
gube, SKK p a  bi v sluča ju  ne
ustrezne kvalitete lahko u sp ešn e 
je  izvajali reklam acije pri dobavi
teljih.

2.
Na področju povečanja sto ril

nosti in zniževanja nadurnega de 
la sm o bili uspešni, saj sm o z 
ozirom na isto obdobje  1976 
znižali nadurno delo za 2 0 0  ur.

Prihranek zaradi znižanja nad
ur pa  bi bil š e  večji, če  bi
v SKK bili rešeni kadrovski prob
lemi v oddelku vhodne In izhodne 
kontrole.

3.
V prizadevanjih za  zm anjšanje 

izm eta v proizvodnji alum inija in 
Al-zlitin in odprava reklam acij 
nism o doseg li predvidenih rezul
tatov.

Izmet proizvodnega alum inija in 
Al-zlitin ie kljub stalnem u opo
zarjanju TOZD Tovarna alum inija 
še  vedno previsok, zato bo na

gram a, to  je  pregled  dvigala na 
ročni pogon in delno  še  nalo
ge iz 2. točke  — pregled  ob
delovalnih strojev.

Prihranek znaša  30.000 din.

— Elektronsko računski cen ter
Služba je  v prvem polletju u re

d ila  vse potrebno okrog inšta la
cije novega računalnika IBM 
370/115 in zagotovila vse po treb
no kar zahteva P ogodba o med
sebojnih razm erjih v zvezi z usta 
novitvijo in poslovanjem  skup
nega računaln iškega cen tra  SOZD 
UNIAL.

Začeli sm o tudi s pripravami 
za  p renos obdelav  na novi ra
čunalnik. Ta de la  pa kasnijo ali 
pa sploh  niso zače ta  na nekate
rih področjih, ker ni prišlo do 
podaljšan ja  pogodbe z ZOP-om, 
ker imamo manj kadra ob  vsem 
tem pa vedno več naročil za 
obdelavo.

N adalje sm o v sodelovanju  z 
zunanjim i partnerji ustvarili 
336.478,45 din eksterne realizacije.

7. VREDNOSTNI PRIKAZ 
STABILIZACIJSKEGA 
PROGRAMA

7.1. TOZD Tovarna g linice

— prihranek je  računan skupaj za 
vse naloge in se  izraža v pri
hranku porabe 30.662 t  pare
in 374 t NaOH 4,344.704 din

— prihranek iz točke 2.5. — cen
trifuga ni obratovala v prvem
polletju 10.000 din

Skupaj prihranek TOZD 4,354.704 din

7.2. TOZD Tovarna alum inija

Elektroliza A +  B

— 160 t kriolita porablj. iz kleti 
in

- — 8 0  t  kalcioniranih anod
1,845.229

228.000
din
din

skupaj prihranek v hali A +B 2,073.229 din

Livarna

— zm anjšanje nadurnega de la 64.000 din

Skupni prihranek TOZD 2,137.229 din

7.3. TOZD Vzdrževanje

Skrajšan čas  rem onta el. celic:
— hala  A 25 peči x 8,2 dni X 

367,87 kg/dan x 3,53 din
— hala B 22 peči x 8,2 dni x

399,11 kg/dan x 3,27 din

266.209

231.309

din

din

Skupàj : 497.518 din

R acionalna, poraba m ateriala 
Skupaj prihranek TOZD

1,983.210
2,480.728

din
din

7.4. TOZD Prom et

— nabava novih transportnih 
sredstev
— nak ladalec  ULT-200 S

1,000.000 din

: ; -r- Skupaj prihranek TOZD 1,000.000 din

7.5. Delovna skupnost skupnih 
služb

1. Učinek v obrestih 263.720 din
2. Obresti od ekskontiranih me

nic 238.925 din
7. O pravljanje izrednih nalog v 

KSS — zm anjšanje 1077 nadur 24.600 din

5. Zm anjšanje nadur v SKK 12.800 din
8. SVD — interni pregled  dvigala 

na ročni pogon 30.000 din
6. Eksterna realizacija  ERC-a 336.478 din

3. Z aračunavanje privatnih telefon
skih pogovorov 17.861 din

4. Zm anjš. nadur v obratu družb, 
p rehrane 5.465 din

Skupaj DS SS 929.849 din

R ekapitulacija prihrankov in pri
m erjava na program :

Program Doseženo Indeks

— TOZD Tovarna glinice 4,538.086 4,354.704 96

— TOZD Tovarna alum inija 4,095.304 2,137.229 52

— TOZD Vzdrževanje 1,056.099 497.518 47

— TOZD Prom et 1,136,000 1,000.000 88

— DS SS 3,865.000 929.849 24

Skupaj TGA: 14,690.489 8,919.300 61

8. POVZETEK

V tekstualnem  delu analize s ta 
b ilizacijskega program a I—VI/77 
je  op isana  izvršitev nalog, za
stavljenih v stabilizacijskem  pro
gram u. Izpolnitev teh nalog je 
vrednostno  prikazana v 7. točki 
in znaša  skupaj za TGA 8,919 
mio. din oz. 61 odst. vrednosti 
le tnega program a. Iz rekapitula
c ije  prihrankov ugotavljamo, da 
izpolnjujem o zastavljene naloge 
nekje bolj, drugje manj uspešno.

Vrednostni izračun prihranka te 
melji na planskih cenah  in je  pri 
proizvodnih TOZD računan v pri
merjavi s  planskim i normativi ta 
ko, da  so  za  celo tno  delovno 
organizacijo  vzeti isti kriteriji in 
so zato tudi dosežki v posam ez
nih TOZD primerljivi.

(Nadaljevanje na 16. strani)
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O snovne značilnosti realizacije 
stab ilizacijsk ih  nalog:

1.

TOZD Tovarna g lin ice  je  nalo
ge, zastavljene v stab ilizacijskem  
program u, različno realizirala. Na
loga iz 1. točke l p  uvedba 7- 
s to p en jsk eg a  pran ja  nam esto  6- 
s to p en jsk eg a  ni realizirana, pri
hranki iz ostalih  nalog, t. j. od 
to čk e  2.2. do  2.6 pa  se  nanašajo  
na  zm anjšanje  porabe  energ ije  in 
luga te r  so zato  prikazani v skup
nem prihranku 30.662 t pare  in 
374 t  NaOH, kar p redstavlja  vred
nostno  cca  4,3 mio. din.

N adom estitev hidratiziranega 
ap n a  z žganim  ni realizirana, ker 
ni možno dobaviti žganega  apna 
v prahu.

2.
TOZD Tovarna alum inija je  do 

seg la  glavni prihranek pri porabi 
kriolita in zdrobljenih kalcinira- 
nih anod iz kleti in jaškov in 
zn aša  c c a  2 .mio. din. S tem 
je  doseženo  52 odst. le tnega p ro
gram a.

Pri vzdrževanju naprav in ob
jektov TOZD ni do seg la  zm anj
šan ja  stroškov, kakor tudi ne na 
področju  zm anjšanja obratovalne 
napetosti elektroliz.

3.

TOZD Vzdrževanje ne m ore vseh 
nalog  direktno ovrednotiti, ker 
so  rezultati vidni le posredno . Na 
tem  področju je  TOZD delno  re
aliz ira la  naloge iz s tab ilizacijske
g a  program a: nabava nekaterih 
instrum entov za  elektro področje,

avtom acijo, nabava m ešalnika za 
m ešanje  kitov, v postopku je  na
bava prevoznega h idravličnega 
podesta , s tro ja  za uravnoteženje 
rotirajočih delov in nabava no
vega W iegerja. Plan štev ila re- 
m ontiranih celic  ni dosežen  100 
odst. zaradi okvar na W iegerju

KINO SPORED
za mesec oktober 1977

4. Psi iz slame amer. barvni grozljivka
7. Mi vsi smo lopovi amer. barvni kriminalni

11. Strahote bele zore amer. barvni pustolovski
14. Velika avantura franc. barvni komedija
18. Ljubim Luisu amer. barvni glasbeni
21. Vroča sedla amer. barvni vestem
25. Zeleno sonce amer. barvni fantazijski
28. Zapeljivec amer. barvni ljubezenski

IZDAJA DELAVSKI SVET TOVARNE GLINICE IN 
ALUMINIJA BORIS KIDRIČ KIDRIČEVO — Ured
niški odbor: Ivo Tušak, predsednik; alami: Franc Meš
ko, Anton Zadravec, Jože Huzjan, Anton Kozoderc — 
namestnik predsednika — Franc Vreže, mi. — odgo
vorni urednik — Fotografije: Stojan Kerhler, dipl. ing. 
— Tisk: ZGP »Pomurski tisk«, TOZD tiskarna,, Mur
ska Sobota — Člani kolektiva in upokojenci dobivajo 
list brezplačno. — Rokopisov in slik ne vračamo.

in pom anjkanja delovne .sile. Pri
hranek po izklopljeni celic i je 
računan na sk ra jšan je  rem onta 
za  8,2 dni in zn aša  497.518 din. 
Ta prihranek je  prim erljiv s p ro
gram om , ki pa  ni dosežen , ker 
š e  ni organ izirana skup ina za 
tek o če  vzdrževanje. V skupnem  
prihranku TOZD pa  je  vključen še  
prihranek kot razlika med plani
ranimi in dejansko  porabljenim i 
sredstvi v prvem polletju 1977, ki 
znaša  1,983.210 din (sklep DS št. 
701).

4.

TOZD Prom et je  realiziral na
bavo novih transportn ih  sredstev  
iz program a v vrednosti enega  
mio. din. Ni pa realizirala pri
hranka na porabi goriva, pri vi
ličarjih pa s e  je  s ic e r  zm anjšalo 
število nadur, vendar je  vzrok 
m anjša prodaja  alum inija.

5.

Dejanski prihranek DS Skupnih 
služb, ki se  nanaša  na naloge, 
katere sm o ovrednotili tudi v 
program u, zn aša  929.825 din in 
d o seg a  sam o 24 odst. program ira
nega prihranka. Glavni vpliv na 
tako majhen prihranek je  prav 
v nedoseganju  nalog finančnega 
sektorja. Učinek v obrestih  ni 
dosežen, ker so  poslovne banke 
znižale obrestno  m ero za kredi
te , za depozite, za  a  vista s red 
stva pa so  jih celo  ukinile.

Na koncu , je  potrebno povdariti 
predvsem  to, da  s e  moramo v 
bodoče  vsi na vseh področjih 
bolj dosledno  zavzemati za iz
polnitev stabilizacijskih ukrepov 
in s e  pridržavati določenih  rokov 
za dostavo poročil o izpolnitvi 
s tab ilizac ijskega  p rogram a (sklepi

DS o sprejem anju  stab iliz. p ro
gram a za leto 1977) zaradi pra
vočasne  izdelave analize. Z adol
ženi za  tako delo  so  individualni 
poslovodni organi TOZD te r  vod
je  sektorjev in služb  v DSSS.

Gradivo pripravila: 

Premzl Rozika

Dostavljeno:
—• sam ouprav, organom  TOZD in 

DSSS
1— vodilnim  delavcem  TOZD in 

DSSS
— sam oupravnim  organom  TGA
— svetu DPO TGA

Direktor sek to rja  za plan, 
analizo in organizacijo  
llec Anton, dipl. oec., s. r.

Z A H V A L A
Ob mnogo prerani izgubi moža, očeta in brata

J an eza  K lajn ščk a
se lepo zahvaljujemo vsem, ki ste nam kakorkoli 
pomagali v času njegove težke bolezni im ob nje
govi smrti. Vsem, ki ste darovali vence in cvetje, 
ga spremili na njegovi zadnji poti ter nam izrekli 
sožalje. Hvala tudi vsem . govornikom za poslo
vilne besede ob odprtem grobu, pevcem iz Kid
ričevega in Majšperka ter. godbi iz ■ Kidričevega.

Klajnšekovi


